
مذاکره کنندگان برای نقطه و ویرگول ها هم جنگیدند
رئیس جمهوری با تاکید بر موفقیت آمیز بودن مذاکرات هسته ای گفت:» ما در 
این مذاکرات حقمان را گرفتیم و مذاکره کنندگانمان برای کلمه کلمه و حتی نقطه 

و ویرگول آن جنگیدند.« حسن روحانی در مراسم افتتاحیه نیمه شمالی خط 
3 متروی تهران بیان کرد:» در دنیا شوخی نیست که یک کشور در حال 

صفحه ۲توسعه با شش قدرت پررنگ جهان بنشیند و حق خود را ...

حمید بعیدی نژاد:

از هیچ حقوقی در برجام صرف نظر نشده است
عضو تیم مذاکره کننده هسته ای گفت:» مردم از نمایندگان خود انتظار دارند که گزارشی که برای مجلس تهیه می کنند منعکس کننده یافته های دقیق 

بحثهای انجام گرفته در کمیسیون ها باشند.« حمید بعیدی نژاد با اشاره به کمیسیون های مجلس و بررسی برجام در آن بیان کرد:» جلسات متعدد و فشرده 
کمیسیون های مجلس شورای اسلامی برای بررسی تفاهم هسته ای که با تشکیل کمیسیون ویژه مجلس تمرکز بیشتری نیز یافت به مرحله پایانی نزدیک 
شده است و کمیسیون ویژه در کنار دیگر کمیسیون های مرتبط در صدد تهیه گزارش نهایی خود به مجلس می باشند. وظیفه اصلی این کمیسیون ها در حال 
حاضر ارائه گزارش های جامعی می باشد که مبتنی بر واقعیت های منبعث از مفاد تفاهم مورد مذاکره باشد. مباحثی که طی این چند هفته در مجلس شورای 
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سندی از نفوذ جاسوس ها در سرویس های رسانه ندیدم
علی مطهری در واکنش به ادعای 12 نماینده مجلس مبنی بر نفوذ سرویس های جاسوسی غرب در رسانه ها گفت:» من 
این سندها را ندیده ام. از خودشان بپرسید.« روز گذشته در خبری اعلام شد که 12 نماینده مجلس در تذکری به وزرای ارشاد 
و اطلاعات خواهان برخورد با » نفوذی های سرویس جاسوسی« در رسانه ها شدند. نماینده مردم تهران با تاکید بر اینکه این 
افراد اصلاح طلب ها را کافر می دانند، اظهار داشــت:» به طور کلی این افراد دیدشان این گونه است که اصلاح طلب ها 

ضد انقلاب و کافر هستند و وقتی این افراد چنین دیدی دارند حتما این گونه هم قضاوت می کنند.«
علی مطهری در ادامه بیان کرد:»  این افراد اصلاح طلبان را دشمن می دانند که این درست نیست زیرا ما اصلاح طلبان 

زیادی داریم که بسیار بیشتر از بسیاری از اصولگرایان ، اصولگرا و متدین  هستند و این نگاه ، نگاه غلطی است.« مطهری این دست اقدامات علیه اصلاح 
طلبان را » کینه جویی« توصیف کرد و اظهار داشت:» متاسفانه الان در میان افراد نوعی کینه جویی پیدا شده که به هیچ عنوان حالت خوبی ندارد.« این 12 
نماینده مجلس نهم در تذکر به وزرای دولت یازدهم نوشتند:» یک باند و جریان مخرب صدها نفری رسانه ای در داخله وابسته به سرویس های جاسوسی 
غربی می باشــند و با کشورهایی از جمله نروژ ـ هلند و انگلیس مرتبط هستند، ســرپل ارتباطات آنها در خارج از کشور افرادی از سران فتنه 88 و فراریان و 
پناهنده شــدگان به کشورهای غربی می باشــند. این جریانات در روزنامه های زنجیره ای و رسانه های فضای مجازی با هدایت سرویس های انگلیسی و 
خواسته بیگانگان را عملیاتی می کردند، لذا نمایندگان ملت از وزارت مقتدر اطلاعات نظام مقدس جمهوری اسلامی می خواهند که سریعاً به این جریان 

وابسته به دشمنان انقلاب، برخورد و پرونده آنها را تسلیم قوه قضائیه بنمایند.«

مدرکی علیه جهانگیری وجود ندارد
دادستان کل دیوان محاسبات کشور ضمن تکذیب محکومیت ناشــی از تخلف میلیاردی اسحاق جهانگیری گفت:» 
موضوع تخلف میلیاردی منتسب به جهانگیری به دلایلی که می گویم وجاهت قانونی ندارد.« فیاض شجاعی با بیان اینکه 
نامی از جهانگیری به عنوان مسئول برده نشده اســت، بیان کرد:» اولًا در گزارشی که به دادسرا ارسال شده و همچنین 
گزارشی که از سوی کمیســیون اصل 90 به دیوان محاسبات ارجاع شده است، هیچ اشاره ای به نام آقای جهانگیری به 
عنوان مسئول ذی مدخل نشده است.« وی افزود:» ثانیاً گزارشی که به دادسرا واصل شده، منصرف از اسامی مسئولان 
ذی مدخلش، بعد از رسیدگی و انجام تحقیقات لازم در شعبه مربوطه )شعبه دادیاری( به دلیل عدم احراز تخلف و عدم ترتب 

ضرر و زیان، منجر به منع تعقیب و ختم پرونده شده است. »ثالثاً به جهت اینکه دادخواست درخصوص موضوع، از جانب دادستان دیوان محاسبات کشور 
به عنوان مدعی بیت المال صادر نشده، اساساً ورود و رسیدگی به آن توسط هیأت های مستشاری فاقد محمل و وجاهت قانونی است.« شجاعی با اشاره 
به اینکه ســندی منتسب به جهانگیری وجود ندارد، تصریح کرد:» به عبارت دیگر موضوعی که از نظر مدعی بیت المال یعنی دادستان دیوان محاسبات 
کشــور، تخلف نبوده و واجد ضرر و زیان نباشد و در مرحله دادسرا نیز به همین دلیل تعیین تکلیف شده است، اجرای آن توسط دادسرا نقض غرض بوده و 
موضوعیت ندارد؛ بنابراین سند و مدرکی قابل اتکا مبنی بر انتساب این موضوع به آقای جهانگیری وجود ندارد.« پیشتر هفته نامه 9 دی نوشته بود:» چند 
ماه پس از انتشــار خبر پرونده مربوط به محکومیت اسحاق جهانگیری در دیوان محاسبات به خاطر تخلفات میلیاردی وی در دوره تصدی وزارت صنایع 

در دولت دوم اصلاحات )1۳81 تا 1۳8۴(، چندی پیش دفتر وی با صدور جوابیه ای  مبهم تلاش کرد اصل ماجرا را خبرسازی منتقدان دولت جا بزند.« 

موتورسواران و معلولان، دو 
وزیر را به مجلس کشاندند

بهارســتان امروز میزبان دو وزیر کابینه بود تا شاهد 
سوال دو نماینده از این دو وزیر و پاسخ وزیران باشد. 
مجتبی رحماندوســت نماینده تهران وزیر کشــور را 
به مجلس کشــانده بود تا درخصوص برخورد نیروی 
انتظامی با موتورســواران متخلف پاســخگو باشــد. 
فاطمه آلیا دیگر نماینده تهران نیز وزیر کار را واداشت 
تا به ســوالش درمورد عدم اجرای قانــون حمایت از 
معلولان جواب دهد که در نهایت رحماندوست قانع 
شــد ولی آلیا قانع نشد و به این ترتیب وزیر کار دومین 

کارت زرد خود را از مجلس گرفت.

موتورسواران پیاده روها را تسخیر کرده اند
مجتبی رحماندوســت در طرح ســوال خــود از وزیر 
کشــور درخصوص موتورســواران متخلف، با بیان 
اینکه پیاده روها به تســخیر موتور ســواران متخلف 
درآمده و ســالانه حــدود 5 هزار نفر جــان خود را به 
دلیل تصادف با آن ها از دســت می دهند، تاکید کرد 
که نیروی انتظامی و پلیس راهور مسئول رسیدگی به 
ت این مشکلات اســت. رحماندوست گفت در حال 
حاضر قانون درخصوص موتور ســواران به درســتی 
اجرا نمی شود و از دادستان کل کشور درخواست کرد 
تا از نیروی انتظامی به دلیل کم کاری در این موضوع 
شکایت کند. وی اظهار کرد خلاصه حرف وزیر کشور 
این است که بیشتر از این، دیگر نمی توان کنترلی کرد 

که متأسفانه این بدترین جواب است. 

تلفات تصادف با موتورسواران در یک سال 
گذشته نصف شده است

رحمانی فضلی در پاسخ به سوال این نماینده مجلس با 
اشاره به اقدامات انجام شده در برخورد با موتورسواران 
متخلف گفت طبق آمار با هر موتورســوار متخلف به 
طور متوسط یک و نیم برخورد انجام شده است. وزیر 
کشور همچنین گفت که توانسته ایم با این برخوردها 
روند تلفات را در سال گذشته نصف کنیم وی در عین 
حال تاکید کرد شاید آسان ترین راه توقیف وسیله آن 
ها باشــد، اما حدود 50 درصد آن ها با استفاده از این 

وسیله امرار معاش می کنند.

قانون اشتغال معلولان اجرا نشده است
فاطمه آلیا در ســوال خود از وزیــر کار  گفت: قانون 
اشتغال ۳ درصدی برای معلولان تا کنون اجرا نشده 
اســت. به گفته آلیا رئیس جمهور در زمان انتخابات 
اعلام کرد که از معلولان حمایــت می کند، اما پس 
از روی کار آمدنش یک معلول منتقد از روزنامه سپید 
کنار گذاشته شد و وزیر کار و رئیس سازمان بهزیستی 
در این خصوص ســاکت بود. آلیا تاکید کرد که طبق 
قانون حداقل 60 درصد پســت های ســازمانی باید 

بدون آزمون در اختیار معلولان باشد.

لایحه حمایت از معلولان به مجلس ارائه 
شده است

علی ربیعی درمورد اجرا نشدن قانون اشتغال معلولان، 
از لایحــه ای در خصوص حمایت از معلولان خبر داد 
که به گفته او با آن یک تحول اساســی در رسیدگی به 
وضع معلولان و تحولات ســاختاری در ســازمان ها 
ایجاد خواهد شد. به گفته او در زمینه اشتغال معلولان 
استخدام دولتی به آن معنا وجود ندارد، اما هر جا که نیاز 
بوده به مسئولان فشار وارد کردیه اند. ربیعی همچنین 
با اعلام اینکه در سه ماهه اول سال 9۴ نیز 1800 واحد 
مسکونی به معلولان تحویل داده اند، گفت تا پایان سال 

95 هیچ معلولی وجود ندارد که فاقد مسکن باشد. 

بهارستان در پیچ و خم فرجام برجام 
کمیسیون، برجام را »تایید مشروط« می کند

کمیســیون ویژه بررســی برجام در مجلس دارد به پایان کارش نزدیک می 
شــود. کمیسیونی که هم اصل و نحوه تشکیل و انتخاب اعضایش جنجالی 
بود و هم جلسات و میهمان ها و بحث هایش. از طرفی گفته می شد اعضای 
کمیسیون تخصص لازم برای بررســی برجام را ندارند، از طرف دیگر شائبه 
نگاه سیاسی این کمیسیون به برجام مطرح بود و از سوی دیگر اصل وجود 

و روند کار آن از سوی برخی زیر سوال بود. 
اما کمیســیون ویژه برجام هرچه بود و هر چه کرد و هر میهمانی دعوت کرد 
و هر بحث و دعوایــی در آن درگرفت، به هر ترتیب حالا در پایان راه اســت 
و به نظر می رســد مثل ابتدا و طول راه، پایــان راه آن هم بی حرف و حدیث 
نیســت. درواقع نه تنها بی حرف و حدیث نیســت بلکه مبهم و نامعلوم است 
و ســخنان متفاوت و گاه متناقضی از سوی اعضای این کمیسیون درمورد 

آن گفته می شود.
آنچه معلوم است این اســت که این کمیسیون قرار اســت صرفا به مجلس 
»گزارش« دهد، چراکه به گفته نقوی حســینی ســخنگوی کمیسیون ویژه 
چون این  کمیســیون، کمیســیون ویژه اســت، طبق آئین نامــه باید نتیجه 
بررســی های خود را در قالب یک گــزارش به صحن علنــی ارائه دهد. این 
گــزارش نیز هفتــه آینده به مجلس ارائه خواهد شــد. اما با ایــن حال هنوز 
معلوم نیســت گزارش چگونه خواهد بود و درواقــع هنوز درمورد آن تصمیم 
گیری نشــده و به حتی اجماعی هم درمورد آن در کار نیست. از سویی گفته 
می شــود صرفا گزارشــی اســت که »نه برجام را تایید می کند و نه آن را رد 
می کند«. باین حال طبق این گزارش برجام از ســوی این کمیسیون »تایید 
مشــروط« می شــود. از ســوی دیگر نیز گفته می شــود این گزارش شامل 
طرحی دو فوریتی به مجلس اســت. در سمت دیگر ماجرا اما سخنان کاملا 
متفاوت دیگری مطرح می شــود با این محتوا که اگر اجماعی درخصوص 
گزارش نهایی کمیســیون صورت نگیرد، امکان دارد دو گزارش از ســوی 
این کمیســیون ارائه شــود. همچنین گفته می شــود که ارائه طرح اساسا 
نمی تواند از سوی کمیســیون انجام شود و این امر باید توسط نمایندگان در 

صحن مجلس صورت گیرد. 

کمیسیون، برجام را نه رد و نه تایید، بلکه »تایید مشروط« می کند
یکــی از نمایندگانی که امــروز درخصوص ارائه گزارش کمیســیون ویژه با 
رسانه ها ســخن گفت نقوی حسینی، ســخنگوی کمیســیون ویژه بود. او 

در یکی از مصاحبه هایش در ســخنانی نه چندان روشــن درخصوص تایید 
یا رد برجام در کمیســیون ویــژه اظهار کرد که گزارش کمیســیون نه برجام 
را تایید می کنــد و نه رد، بلکه این گزارش در قابل یــک طرح متن برجام را 

تایید مشروط می کند. 
به گفته سیدحســین نقوی حســینی این گزارش شامل پیشــنهاداتی برای 
تهیه یــک طرح دو فوریتــی خواهد بود که بــه هیئت رییســه مجلس ارایه 
خواهد شــد، طرحی که قرار اســت »درباره چارچوب های مبتنی بر خطوط 
قرمــز نظام در اجرای برجام« را مدنظر قرار دهــد. او در عین حال می گوید 
که »هنــوز در مورد متن این طرح صحبت نشــده و تنها در مورد نقشــه راه 

صحبت کرده ایم«. 
با این حال نقوی حســینی درمورد جزئیات و چارچوب این گزارش صحبت 
کرده اســت. بــه گفته او این گــزارش دارای ســه بخش مقدمــه ، محتوا و 
پیشــنهادات کمیســیون برجام خواهد بود، پس از مقدمه، محتوای برجام 
به صــورت موضوعی بررســی می شــود، یعنی بررســی محتوا بــه تفکیک 
موضوعات سیاســی، دفاعی امنیتی، حقوقی، اقتصادی و فنی تخصصی 
خواهــد بود و پس از آن، نقاط ضعف و قوت برجام یا فرصت ها و تهدیدهای 
هرکدام از بخش ها بیان می شــود و در نهایت نیز پیشــنهادات هر کمیته در 
ارتباط با آن موضوع ارائه می شود. نقوی حســینی گفته است که مقرر شده 
اســت که محتوای این گزارش توســط کمیته های تخصصی طراحی شود 
و ایــن کمیته ها تا روز شــنبه فرصت دارنــد محتوای برجــام و فرصت ها و 

تهدیدهای آن و پیشــنهادهای خود را به کمیسیون ویژه برجام ارایه کنند.

اگر به اجماع نرســیم، دو گزارش خواهیم داد
»درصورتی که احســاس کنیم گروهــی از اعضا قصد دارنــد، جهت گیری 
خاص خــود را در گزارش نهایی دخیــل کنند،  احتمــال دارد دو گزارش از 
کمیســیون خارج شــود.« این اظهارات چند روز قبل عباســعلی منصوری 
آرانی عضو دیگر این کمیســیون است. منصوری آرانی اما امروز و هم زمان 
بــا اظهارات ســخنگوی این کمیســیون ضمن تایید آمــاده نبودن گزارش 
کمیســیون، بار دیگر این احتمال را مطرح کرد: »همانطور که پیش از این 
نیــز گفته  بودم٬ ما تمام تلاش خود را برای ارائه یک گزارش به صحن علنی 
مجلــس انجام خواهیــم داد، اما اگر دو طیف شــدیم و به اجماع نرســیم، 
لاجرم ناچار به انتشــار دو گزارش خواهیم بود«. نماینده مردم کاشان تاکید 

مــی کند: »به گمان من ارائــه دو گزارش از یک کمیســیون به هیچ عنوان 
به صلاح نیســت و حتماً می بایســت بر ســر یک گزارش به اجماع برسیم٬ 
اما بی شــک این گزارش باید حقیقتاً  اجماعی باشــد و نظر همه اعضا در آن 
بازتاب یابد و اگر این اجماع حاصل نشــد و دو دیدگاه موجود در یک گزارش 
نگنجید، علی القاعده هــر تیمی گزارش خود را تقدیم مجلس خواهدکرد«. 

مجلس باید تصمیم بگیرد طرح بدهد، نه کمیســیون
منصوری آرانی همچنین در مصاحبه دیگری تصریح می کند که کمیسیون 
برجام تصمیم ســازی می کند و این مجلس اســت که تصمیم می گیرد چه 
کار کند. به گفته او کمیســیون ویژه بررسی برجام صرفا دیدگاه های خود را 
نسبت به مطالبات و بررســی هایی که داشته در قالب یک گزارش ارائه می 
کند و نماینــدگان مجلس در صحن تصمیم می گیرند که طرح بدهند یا نه و 
مفاد آن چگونه باشــد. او همچنین درمورد اینکه ارائه لایحه از دولت چقدر 
محتمل اســت، می گوید زمان طوری نیســت که دولت لایحه بدهد و باید 

بحث ها هر چه سریع تر خاتمه یابد. 

مجلــس، برجام را تصویب یا رد نمی کند
اگر از این موضوع بگذریم که آیا کمیســیون ویژه بررســی برجام در مجلس 
نهایتا به مجلس طرح ارائه خواهد داد یا صرفا گزارشــی خواهد داد از جمع 
بندی اش درمــورد برجام، به نظر می رســد اساســا مجلس نیــز قراری بر 
تصویب یــا رد برجام ندارد. دیــروز علاءالدین بروجردی رئیس کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس و از اعضای کمیســیون ویژه اعلام 
کرد: »آنچه که مجلس باید انجام دهد، نه تصویب برجام اســت و نه رد آن؛ 
بلکــه تصویب خطوط قرمــز به عنوان یک ضرورت و اجــازه دادن به دولت 
برای عملی نمودن این توافق صورت گرفته با 1+5 «. توجه به این موضوع 
به علاوه رد شــدن توافق از ســد کنگــره در آمریکا و رســیدن آن به مرحله 
اجرایی، به همــراه منتفی بودن احتمال ارائه لایحه ای از ســوی دولت به 
مجلــس درخصوص برجام، به نظر می رســد مجلس پــس از کش و قوس 
هــای فراوانی که با دولت در این دو ماه داشــت، نهایتا به همان چیزی می 
رســد که پیش از انجام توافق در 2۴ تیر تصویب کرد: »الزام دولت به حفظ 
دستاوردهای هسته ای«. مصوبه ای که مسئولیت برجام را برعهده شورای 

عالی امنیت ملی قرار می دهد.

پیگیری روزواکنش روز

مذاکره کنندگان برای نقطه و ویرگول ها هم جنگیدند
رئیس جمهوری با تاکید بر موفقیت آمیز بودن مذاکرات هسته ای گفت:» ما در این مذاکرات حقمان را گرفتیم و مذاکره کنندگانمان برای کلمه کلمه و حتی نقطه و ویرگول آن جنگیدند.«
حسن روحانی در مراسم افتتاحیه نیمه شمالی خط ۳ متروی تهران بیان کرد:» در دنیا شوخی نیست که یک کشور در حال توسعه با شش قدرت پررنگ جهان بنشیند و حق خود را بگیرند.«

وی با بیان اینکه بر ســر ایران کلاه نرفته است، اظهار داشت:» امروز در دنیا یک کشــور نیز پیدا نمی شود که بگوید که در توافق اخیر بر سر ایران کلاه رفته است؛ حتی آن ها که دشمنی بسیاری دارند. 
در دنیا کسی نیست که بگوید در مذاکرات اخیر ایران با قدرت ظاهر نشده است.«

رئیس جمهوری افزود:» نخستین قطعنامه شورای امنیت ملی سازمان ملل درباره ایران و مربوط به جنگ جهانی دوم بود که طی آن نسبتا از ایران حمایت کرده است. گرچه در طی این هفتاد سال 
قطعنامه های بد بســیاری درباره ایران از ســوی شورای امنیت صادر شد اما یکی از آخرین قطع نامه های شورا قطع نامه 22۳1 اســت که قطعنامه نسبتا خوبی است. این قطعنامه قطعنامه 

ایست که شش قطعنامه قبلی را لغو می کند.«

سیاسی

دیدبان مجلس



3 سه شنبه 31شهریور ماه 1394

از هیچ حقوقی در برجام صرف نظر نشده است
همه کشورها نگران اطلاعات محرمانه شان هستند

عضو تیم مذاکره کننده هسته ای گفت:» مردم از نمایندگان خود انتظار دارند 
که گزارشــی که برای مجلس تهیه می کنند منعکــس کننده یافته های دقیق 

بحثهای انجام گرفته در کمیسیون ها باشند.«

انتظار ارائه گزارش جامع را داریم
حمید بعیدی نژاد با اشاره به کمیسیون های مجلس و بررسی برجام در آن بیان 
کرد:» جلسات متعدد و فشرده کمیسیون های مجلس شورای اسلامی برای 
بررسی تفاهم هسته ای که با تشکیل کمیســیون ویژه مجلس تمرکز بیشتری 
نیز یافت به مرحله پایانی نزدیک شــده اســت و کمیســیون ویژه در کنار دیگر 
کمیســیون های مرتبط در صدد تهیه گزارش نهایی خود به مجلس می باشند. 
وظیفه اصلی این کمیسیون ها در حال حاضر ارائه گزارش های جامعی می باشد 
که مبتنی بر واقعیت های منبعث از مفاد تفاهم مورد مذاکره باشد. مباحثی که 
طی این چند هفته در مجلس شورای اسلامی با حضور بسیار محتوایی و پررنگ 
اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای انجام گرفت، شامل موضوعات متنوعی 

می شدند که تمامی جنبه های تفاهم هسته ای را مورد توجه قرار دادند.«
وی افزود:» تثبیت حقوق مســلم هسته ای ایران به ویژه اجرای غنی سازی از 
مهمترین اهداف مذاکرات هســته ای بوده اســت که به روشنی در متن برجام 
درج شده اســت. ایران خود در همین اجلاس اخیر ان پی تی مذاکرات فشرده 
ای را بــه عنوان رئیس جنبش عــدم تعهد جهت تاکید جــدی بر تحقق حقوق 
هسته ای کشــورهای عضو ان پی تی داشته اســت و همین موضع خود را نیز 

حفظ خواهد کرد.«
عضــو تیم مذاکره کننده هســته ای با بیان اینکه هیچ یک از حقوق کشــور در 
این تقاهم خدشه دار نشده است، خاطرنشــان کرد:» از هیچ یک از آن حقوق 
نیز صرف نظر نشده اســت. پذیرش برخی محدودیت های خاص در خصوص 
ســطح و محدوده برخی از فعالیتهای هســته ای غنی سازی در دوران تکمیل 

این صنعت به ویژه برای دوره مشــخص به هیچ وجه به معنی صرف نظر کردن 
از حقوق مسلم کشور نیست، که اگر این گونه باشد باید گفت تمامی کشورهای 
عضو ان. پی .تی و اعضای پروتکل الحاقی باید از حقوق مسلم هسته ای خود 

صرف نظر کرده باشند.« 

برگشت پذیری مذاکرات نقطه قوت است
بعیدی نژاد تصریح کرد:» برنامه تحقیق و توسعه هسته ای ایران بدون هیچگونه 
مانعی مطابــق برنامه دراز مدت ایران که در زمان اجــرای برجام به آژانس بین 
المللی انرژی اتمی ارائه خواهد شد، به رسمیت شناخته شده و ادامه خواهد یافت. 
این برنامه بر اساس این هدف طراحی شده است که ایران دو یا سه سال پس از 
پایان دوره ی ده ساله تفاهم هســته ای به مرحله پیشرفته غنی سازی صنعتی 
وارد شــود که به تبع آن در دوره کوتاهی کشــورمان قادر خواهد بود که سوخت 

مورد نظر نیروگاه هسته ای خود را تامین نماید.«
وی نظارتهای مورد پذیرش در تفاهم هسته ای همگی را در چارچوب پروتکل 
الحاقی عنوان کرد و گفت:» موضع اصولی ایــران در مورد اقدامات نظارتی 
همــواره این بوده اســت که در صورت حصــول تفاهم در خصــوص مباحث 

اصولی هســته ای، به شــرط آن که با ایران به صورت یک کشــور 
خاص و استثنا برخورد نشــود و مبنای این اقدامات نظارتی نیز 

اســناد بین المللی باشد، کشــورمان چون چیزی برای پنهان 
کردن ندارد با اقدامات نظارتی مشــکل مبنایی ندارد.« حمید 
بعیدی نژاد اضافه کرد:» همچنین چنانچه به روشنی در متن 

برجام آمده اســت، تحریمهای اقتصــادی، مالی و بانکی 
کشــورهای اتحادیه اروپا در روز اجرای تفاهم همگی لغو 
می شوند. این برای اولین بار است که کشورهای اروپایی 

بــدون تعلیق تحریمهای خــود علیه یک 

کشــور به یک باره این تحریمها را لغو کرده انــد. از جانب دیگر آمریکا چون به 
دلیل مشکل مخالفت کنگره امکان لغو تحریمها را در روز اجرای برجام ندارد، 
متعهد شده است که اجرای تمامی تحریمهای خود را متوقف نماید که همان 

آثار عملی لغو تحریمها را دارد.«
مدیرکل سیاســی و بین المللی وزارت امور خارجه ایــران با تاکید بر اینکه عمده 
بانک ها از لیست تحریم ها خارج می شوند، خاطرنشان کرد:» بنابر این شکی در 
لغو و توقف اجرای تحریمهای اروپا و آمریکا وجود ندارد. عمده بانکهای ایرانی به 
ویژه بانک مرکزی نیز از لیست موسسات تحت تحریمها خارج می شوند دو، سه 
بانکی که در لیست محدودیتها باقی خواهند داد، بانکهایی هستند که به دلایل 

دیگر غیر هسته ای تحت محدودیت و تحریم قرار گرفته اند.«
بعیدی نژاد در بخش دیگری از یادداشــت تصریح کــرد:» برجام هیچگونه 
محدودیتــی بر برنامه های دفاعــی از جمله برنامه موشــکی ایران تحمیل 
نمــی کند و ایران هیچ اقدامــی را که بخواهد بر برنامه های دفاعی کشــور 
تاثیــر منفی بگــذارد نپذیرفته و نخواهــد پذیرفت. هیــچ ترتیبات خاصی در 
برجام برای بازرســی از تاسیســات نظامی وجود ندارد و ایــران هم همواره 
صریحا مخالفت خود را با بازرســی از سایتهای نظامی اعلام نموده است.« 
وی بــا بیان اینکه دیگر کشــورها هم نگران اطلاعــات محرمانه 
هستند، اظهار داشت:» بدیهی است که تمامی بیش از یکصد 
و بیســت کشور عضو پروتکل الحاقی نیز دارای ملاحظات و 
نگرانی های جدی امنیتی برای حفــظ اطلاعات محرمانه 
هســتند و با هیچ ترتیباتی برای بازرسی از سایتهای نظامی 
در پروتکل الحاقی موافقت نکرده اند. اصل برگشــت پذیری 
طرفهــای تفاهم برخلاف آنچه برخــی از ناظرین به عنوان 
ضعف تفاهم قلمداد مــی کنند، نقطه قوت 

تفاهم است.«

آمریکا معتقد است که می تواند حمله را آغاز کند
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه تهدیدات علیه ایران تو خالی است، گفت:» نیروهای مسلح ایران، آماده دفاع همه جانبه از مرزهای جغرافیایی و اعتقادی هستند. با پشتیبانی ملت آماده دفاع همه جانبه 

از مرزها هستیم.« سرلشکر فیروزآبادی ملت و رهبری را نیازمند دفاع همه جانبه دانست و اظهار داشت:» در دکترین دفاعی ما، دفاع از ملت های مسلمان و آزاده جهان اصل مسلمی است، امروز دست آمریکا، 
اسرائیل و انگلیس در دست تروریست های منطقه است.« وی افزود:» تروریست های منطقه سرانگشتان قدرت های جهان هستند. ما که خواهان مبارزه با استکبار هستیم، باید در مقابل سرانگشتان آنها در 
منطقه نیز ایستادگی کنیم.« سرلشکر فیروزآبادی با اشاره به حامیان تروریست ها گفت:» همه کشورهای منطقه بدانند که آمریکا، اسرائیل و انگلیس پشتیبان تروریست ها هستند.« رئیس ستاد کل نیروهای 

مسلح با بیان اینکه جمهوری خواهان آمریکا خواهان بازگشت بوش دیوانه هستند، تصریح کرد:»  آنها آدم های مرتجعی هستند. بوش تمام تلاش خود را کرد تا به ایران حمله کند اما نتوانست.« سرلشکر فیروزآبادی 
خاطرنشان کرد:» آمریکا معتقد است که می تواند حمله را آغاز کند، اما نمی تواند پاسخگوی پاسخ های احتمالی آن باشد. جمهوری خواهان اگر بخواهند راه بوش را ادامه دهند، نمی توانند با ایران وارد جنگ شوند. 

جنگ برای آنها حاصلی نخواهد داشت زیرا جمهوری خواهان فقط شعار توخالی می دهند.«

اسرائیل را زودتر از 25 سال نابود می کنیم
فرمانــده کل ارتــش جمهوری اســلامی  در 
حاشــیه رزمایش یگان های نمونه نیروهای 
مسلح با اشاره به اینکه مطمئنا اسرائیل را نابود 
خواهیم کرد، گفت: مشــتاقیم که اسرائیل 
زودتر علیه ما اقدام کند تا ما این نابودی را کمتر 
از 25 سالی که وعده داده شده، محقق کنیم 

و شر آنها را حتی از روی ملت آمریکا نیز برداریم. سرلشکر عطاءالله صالحی با 
اشاره به مذاکرات هسته ای تصریح کرد: در سطح جهانی ملاحظه می کنید که 
6 کشور اول جهان در پشت میزی که آن طرف آن ایران است می نشینند و این 
امر نشان می دهد که آنها با کشورهای همسایه کاری ندارند و هدف اصلی آنها 
مرکزیت به نام خورشید اسلام و انقلاب اسلامی است. سرلشکر صالحی تاکید 
کرد که نیروهای مسلح ایران همان طوری که تجاوز واقعی را در ۳5 سال پیش 

پاسخ دادند امروز نیز دشمنان در ترس از همان دفاع هستند. 

کانادا از خاوری محافظت می کند
ســردار محمد رضا نقدی طی ســخنانی 
در همایــش مدیــران مرکــز ســایبری 
بســیج که در مشــهد برگزار شد، اظهار 
داشــت: دشــمن در همــه عرصــه ها 
 در برابــر ملت ایــران متحمل شکســت 

شده است. 
رئیــس ســازمان بســیج مســتضعفین بــا تاکیــد بــر اینکه اســتکبار 
یــی  نیروها نفــوذ  و  بیــت  تر بــا  اســلامی  نقــلاب  ا بتــدای  ا ز  ا
مــردم  ذهــن  در  نظــام  عملکــرد  کــردن  مخــدوش  در  ســعی 
داشــته اســت، بیــان کــرد: بــر اســاس اخبــار رســیده از کانادا، 
 دولــت کانــادا از خــاوری بــا ضریــب امنیتــی بالایــی محافظــت 

. می کند

ستاد پیگیری برجام تشکیل شد
به دســتور دکتــر محمــد جــواد ظریف، 
وزیر امــور خارجه ســتاد پیگیــری برجام 
در وزارت امور خارجه تشــکیل شــد. وزیر 
خارجه همچنین طی حکمی سید عباس 
عراقچــی، معــاون امــور حقوقــی و بین 
المللی وزارت خارجه را با حفظ ســمت به 

عنوان رئیس ســتاد پیگیری برجــام منصوب کرد. گفتنی اســت بامداد 
امروز محمد جواد ظریف به همراه ســید عباس عراقچی و حمید بعیدی 
نژاد اعضای تیم مذاکره کننده کشــورمان، بــه منظور حضور در مجمع 
عمومی ســازمان ملل و رایزنی با مقامات خارجی راهی نیویورک شدند. 
قرار اســت نخستین کمیسیون مشترک ایران و 1+5 برای اجرای برجام 
در نیویورک در ســطح معاونان تشــکیل شــود ولی هنوز زمان دقیق آن 

مشخص نیست.

جای خالی موشک های 
بزرگ حس شد

مراســم رژه روز نیروهای مســلح، با تســلیحات 
کم تر و محدودتر نســبت به ســال های گذشــته 

اجرا شد. 
این رژه که در جوار حــرم مطهر امام خمینی )ره( 
برگزار شــد، با حضــور حجت الاســلام روحانی 
رئیس جمهور، سرلشــکر فیروزآبادی رئیس ستاد 
کل نیروهای مســلح، سرلشــکر جعفری فرمانده 
کل سپاه، سرلشــکر صالحی فرمانده کل ارتش، 
ســردار دهقان وزیر دفــاع و فرماندهــان نیروها 

همراه بود. 
رئیــس جمهــور در ایــن مراســم بــا اشــاره بــه 
جنــگ تحمیلــی و دفاع مــردم ایــران، گفت:» 
پرافتخارتریــن دفاع ایرانیان از سرزمینشــان در 
دفاع مقدس 8ســاله تحقق یافت. شــما به همه 
گر ســری بزنید می بینید  قرون متمادی گذشته ا
در جنگ های مختلف و دفاع های صورت گرفته 
هیچ کــدام از این دفاع هــا با حماســه، غیرت و 
ایســتادگی ای کــه در طــول دفاع مقــدس بود، 
وجود نــدارد. بعد از مــاه اول جنگ که دشــمن 
توانست در بعضی از بخش ها نفوذ کند و به برخی 
از شــهرهای مرزی و روســتاها تجــاوز کند، این 
نیروها ســد محکمی در برابر متجاوزین ساختند 
و اولیــن عملیــات تهاجمی خــود را در ماه های 
دوم جنگ طراحی کردند.« روحانی در خصوص 
نقش کمرنگ شورای امنیت در آن سال ها بیان 
کرد:» از شــورای امنیت به حق گلــه داریم. این 
ســازمان در جنــگ تحمیلی به خوبــی در عرصه 
دفاع از مظلوم ظاهر نشــد امــا در یکی دو مقطع 

ملت ایران دفاع کرد.«
مراســم بــا رژه یگان هــای رزمی ارتش، ســپاه، 
بســیج و ناجا از مقابل جایگاه، تجهیزات، ادوات 
و ســامانه های مختلفی از مقابل جایگاه آغاز شد 
امــا نکته جالب، غیبت موشــک هــای بزرگ در 
این مراســم بود. در میان موشــک ها،  موشــک  
های دوربرد و بالســتیک ســجیل، قدر اف و قدر 
اچ حضور داشــتند. همچنین موشک بالستیک و 
نقطه زن فاتح ۳1۳ کــه جدیدترین عضو خانواده 
موشــک های بالستیک فاتح اســت و به تازگی از 
آن رونمایی شــده اســت، نمایش داده نشــدند. 
نمونه هــای چهارگانــه موشــک بالســتیک فاتح 
110 نیز در این مراســم حاضر نبود. این درحالی 
اســت که موضوع موشــک های بالستیک ایران 
خصوصــا پــس از پایــان مذاکرات هســته ای و 
صدور قطعنامه 22۳1 شــورای امنیت ســازمان 
ملــل، بیش از پیش در معرض افکار عمومی قرار 
گرفتــه و هرچند دســتگاه دیپلماســی مدعی بی 

تاثیر بودن این قطعنامه بر توان موشــکی است
علاوه بــر این ها، جای خالی رادارهــا و پهپادها 
هم حس شــد، هیچ یک از  ســامانه های راداری 
بومــی و غیر بومــی به نمایــش درنیامدنــد. این 
در حالیســت کــه در مراســم ســالیان گذشــته 
لانچرهای سامانه موشــکی باور ۳7۳ به نمایش 
درآمــده بودنــد. همچنیــن در رژه 29 فروردین 
ســال جاری )روز ارتش( موشــک بــاور ۳7۳ به 

نمایش درآمد. 
قــرارگاه پدافند هوایی و نیروی هوا فضای ســپاه 
هم کــه در بُعد راداری، طیــف فراوانی چه بومی 
و چــه غیر بومی در خود جــای داده اند، نیز هیچ 

ســامانه راداری به نمایش نگذاشتند .
همچنیــن نمایــش هوایی جنگنده هــای نیروی 
هوایی ارتــش و عملیات چتربازی هم لغو شــده 

بود.

عصر ایران گفته است: »سایه سیاست از هندوانه تا خندوانه!«
اگر تلویزیون ایران فرصت می داد مردم دیدگاه سیاسی خود را در قالب دیگری بیان کنند ناگزیر نبودند از فرصت های نظر سنجی برنامه 

های ورزشی و طنزبهره برداری کنند
 جهان نیوز گفته است:»فانی و معضلات کهنه ای که همچنان باقی مانده اند«

بررسی کارنامه یک سال گذشته علی اصغر فانی نشان می دهد که این عضو کابینه تدبیر و امید، سال پرحاشیه ای را سپری نموده است. 
غلبه سیاست توسعه مشارکت ها با بخش خصوصی، مسائل نیروی انسانی و اقتصادی آموزش و پرورش در کنار تأخیر در برگزاری آزمون 

استخدامی چالش های مهمی بود که هر از چندی پای فانی را به رسانه ها باز می کرد.
 فرارو گفته است: »فراری های داعش سرخورده اند«

آمار افرادی فراری از گروه تروریستی داعش کم اما رو به رشد است. آن ها علیرغم تهدیداتی که متوجهان است، از سرخوردگی خود به این 
گروه تروریستی می گویند.

 شفاف گفته است: »بالاخره مردم ایران هواپیمای استاندارد سوار می شوند ؟!«
هواپیما سوار شدن در ایران مدت هاست که با سلام و صلوات و نذر و نیاز برای سالم رسیدن همراه است! تا جایی که برخی به طنز می گویند 

برای سالم نشستن هواپیماهای ناوگان هوایی ایران باید گوسفند قربانی کرد!
 رجانیوز گفته است:» مگر آمانو بیکار است که »تشریفاتی« از سایت نظامی بازدید کند؟

ایزدی کارشناس مسائل آمریکا با بیان اینکه عدم شفافیت دولت در نوع تعامل با آژانس به نفع کشور نیست، گفت: مگر آمانو بیکار است که 
»تشریفاتی« به سایت نظامی ما بیاید و از آنجا بازدید کند؟! این در حالی است که بازدید از مراکز نظامی جزء خطوط قرمز مذاکرات بوده است.

عکس روزسایت نگار

رژه نیروهای مسلح 
صبح  سه شنبه سی و یکم 
شهریور ماه همزمان 
با آغاز هفته دفاع 
مقدس با حضور حسن 
روحانی رئیس جمهور 
و فرماندهان عالی 
رتبه نیروهای نظامی و 
انتظامی در جوار حرم 
 امام خمینی )ره( 
برگزار شد

خبرنامه

»تبدیل اعتدال  گرایی به فرهنگ عمومی و انــزوای جریان تندروی و انحراف  
گرایی را به مقام معظم رهبری، ملت ایران و حضرتعالی تبریک می گویم.« این 
بخشی از نامه منتشر نشده امام جمعه فقید شمیرانات به رئیس جمهوری است. 
این نامه در آخرین روزهای عمر حجت  الاسلام محسن دعاگو، امام جمعه فقید 
شمیرانات بر روی تخت بیمارستان نگارش شــده ، اما منتشر نشده بود. فرزند 
حجت الاسلام دعاگو به مناســب اولین سالگرد درگذشت پدرش، متن نامه را 

در اختیار خبرگزاری ها قرار داد.
حجت الاسلام محسن دعاگو در نامه ای خطاب به حسن روحانی نوشته بود:» 
ریاست جمهوری شما تحقق راستین حماسه سیاسی و پاداش خدا به عقلانیت 
و پایداری هاشمی رفسنجانی و همه اعتدال گرایان ایران اسلامی بود. استقبال 
کم  نظیر ملی از حضرتعالی نمودار پایبندی ملت رشــید ایران به اصول  گرایی و 

اصلاح  طلبی به عنوان دو باور دینی و دو ضرورت فرهنگی و اجتماعی اســت. 
مردم به گروه  های سیاســی اتــکاء و اعتماد چندانی ندارند و خط  کشــی  های 

جناحی و جریانی را نمی  پسندند.«
امام جمعه شــمیرانات با اشــاره به انتخابات 2۴ خرداد بیــان کرد:» انتخابات 
2۴ خرداد نشــان داد جریانی که با دروغ  پردازی حریم  سوزی و حرمت  شکنی 
در عرصه   های فریب  کاری می  درخشــد و با اجرای پروژه تضعیف و تخریب به 
قدرت می  رســد با طنین نفرت و نفرین از دل ها پاک می  شود و با خشم خدایی 
و تاریخی ملت روبرو می  گردد. چارچوب خدمت گزاری و عزت و اقتدار آفرینی 
دینداری، میثاق  گرایی و توجه بنیادی به منافع و مصالح ملی است. هیچ کس 
در هیچ شــرایطی و با هیچ بهانه ای حق ندارد برای توجیه ضعف هایش از آیین 

مدنی و رهبری دینی هزینه کند.«

دعاگــو در بخش دیگــری از نامه اش خطــاب به روحانی اظهار داشــت:» 
اطمینان دارم با شــناختی کــه از حضرتعالی وجود دارد دولــت تدبیر و امید 
از گرایش به لیبرالیســم، سکولاریســم و تعرض به ســاختار قانون اساســی 
پاکیزه می ماند و از آفرینــش و افزایش عزت، اعتبار و اقتدار روز افزون ملی 

باز نمی ایستد.«
وی در انتهــا، بــا بیان اینکه اعتمــاد مردم بــه روحانیت را قــدر بدانیم، خاطر 
نشــان کــرد:» توفیــق کم نظیــر نقــش آفرینی در حماســه سیاســی ملت و 
اعتمــاد شایســته مــردم به روحانیــت را قــدر بدانیــم و از همه ســرمایه های 
دینــی و ملــی بــرای پیشــبرد طــرح و برنامه های رشــد و توســعه هماهنگ 
و همــه جانبــه بهــره  بــرداری شایســته نماییــد. امیدوارم بــا تکیه شایســته 
بــه میثاق هــای دینــی و ملــی، اطاعــت از رهبــری و جلب کمــک حمایت 
 اقشــار ملی در پیشــبرد اهداف آرمانــی و آرمان های ارزشــی بیــش از پیش 

موفق باشید.«

ریاست جمهوری شما پاداش خدا به هاشمی است
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رصدخانه

از روسیه با دستان خالی! 
هدف بنیامین نتانیاهو از سفر به مسکو چه بود؟

سفر روز گذشته بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر رژیم اسرائیل به روسیه و 
دیدار وی با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور این کشور، موضوعی است که در 
محافل تحلیلی بین المللی مورد توجه قرار گرفته و به ویژه با توجه به اوضاع 
کنونی حاکم بر روابط دو طرف، در همین مدت کوتاه تحلیل های مختلفی 
درباره آن به نگارش درآمده است. از دید ناظران، اهمیت این سفر به ویژه 
از آنجا بود که در شرایط افزایش حضور نظامی روس ها در سوریه و نگرانی 
ایالات متحده و متحدان منطقه ای این کشــور، از جمله رژیم اســرائیل 
نسبت به این موضوع انجام گرفت. بر همین اساس، دور از انتظار نبود که 
دستور کار اصلی گفت و گوهای نتانیاهو و پوتین در مسکو، به بحث سوریه 
و جنبه های مختلف افزایش حضور روســیه در این کشور اختصاص پیدا 
کند. با این وجود، آنچه از فضای کلــی تحلیل های موجود برمی آید، این 
است که نخست وزیر رژیم اسرائیل نتوانسته اهداف موردنظر خود را در این 
سفر محقق ســازد و گفت و گوها و مواضع این رژیم، تأثیری بر برنامه های 

جدید روس های در قبال سوریه نخواهد داشت. 
شــبکه خبری »المیادین« در گزارش خود از این ســفر با اشــاره به اینکه 
نتانیاهو عملا دست خالی از روسیه بازگشت، اشاره کرد که از نخست وزیر 
رژیم اسرائیل در کرملین استقبال نشد، زیرا سفر او کوتاه مدت بود. پیش 
از انجام این ســفر، طرف های اسرائیلی به گونه ای سخن می گفتند که به 
نظر می رســید نتانیاهو با لحنی هشــدارآمیز با پوتین سخن خواهد گفت؛ 
اما پوتین ادعاهای اسرائیل را زیر ســوال برد و تأکید کرد ارتش سوریه در 
شرایطی نیست که جبهه جدیدی علیه این رژیم باز کند. نتانیاهو همچنین 
درباره دستیابی حزب الله به ســلاح های پیشرفته ای که روسیه به سوریه 
ارسال می کند، ابراز نگرانی کرد. با این حال، به نظر نمی رسید نگرانی های 
امنیتی رژیم  اسرائیل بتواند بر موضع ولادیمیر پوتین تاثیر بگذارد؛ به ویژه 
با توجه به اینکه روسیه افزایش حضور نظامی در سوریه را آغاز کرده است.
بوریــس دولگــوف، دیپلمــات ســابق روس در ایــن زمینــه می گویــد: 
»نگرانی های اســرائیل هیچ پایه و اساســی ندارد؛ زیرا دو کشور روسیه و 
سوریه به شرایط قراردادهای نظامی بین خود پایبند هستند و این سلاح ها 

به طرف ثالث تحویل نخواهد شــد. علاوه بر این ها، حزب الله به جز شاخه 
نظامی، شاخه سیاسی هم دارد که در پارلمان و دولت لبنان مشارکت کرده 
و نقش ســازنده ای در عرصه سیاســی این کشــور ایفا می کند«. در ادامه 
گزارش المیادین آمده است: »به نظر می رسد نتانیاهو دست خالی به تل 
آویو بازمی گردد و فقط می تواند به طرفــداران و ژنرال های خود بگوید که 
با روس ها برای جلوگیری از برخورد نظامی بین دو طرف به توافق رســیده 
اســت. اما آیا جنگنده های اســرائیلی از ایــن به بعد جرئــت خواهند کرد 

حاکمیت ملی سوریه را نقض کنند؟«
این نکته اخیر، موضوعی است که روزنامه »الاخبار« لبنان نیز آن را محور 
تحلیل خود قرار داده و می نویســد اولین نتیجه ســفر نخســت وزیر رژیم 

اســرائیل به روسیه این بود که فهمید دیگر نمی تواند به دمشق حمله کند. 
به نوشته این روزنامه، داستان بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسراییل درباره 
نتایج ســفر دیروزش به مسکو، هرچه باشــد، مواضعی را که بعد از دخالت 
نظامی مستقیم روسیه در صحنه سوریه در حال شکل گیری است، تغییر 
نخواهند داد. مشکل تل آویو فقط به احتمال تقابل با ارتش روسیه در آسمان 
سوریه محدود نمی شــود؛ بلکه ابعاد عمیق تر و مهم تری دارد و ساز و کار 
هماهنگی های اعلام شــده منکر این نیست که توانایی رژیم اسرائیل در 
آسمان سوریه بسیار کم شده و تل آویو دیگر نمی تواند در بسیاری از مناطق 

سوریه، به فعالیت های نظامی خصمانه دست بزند.
در ادامه این گزارش، با اشاره به بخش هایی از صحبت های رد و بدل شده 

گاه آمده است:   میان پوتین و نتانیاهو، به نقل از منابع اسرائیلی بلندپایه و آ
»توانایی اسرائیل در سوریه کم شده است. اسرائیل در گذشته توان مانور 
گسترده ای داشت، اما بعد از دخالت روسیه، این توان کم شد و از حالا به 
بعد، به نظر نمی رسد اسرائیل این توانایی را داشته باشد که به حملاتی در 
دمشق دست بزند؛ زیرا نگران اســت روس ها این گونه برداشت کنند که 
اقدام نظامی در دمشق، به مثابه نقض حاکمیت نظام اسد است. علاوه بر 
این، حمله به محموله های تسلیحاتی که از سوریه برای حزب الله فرستاده 
می شــود، از حالا به بعد فقط باید در مرزهای لبنان صورت گیرد«. شبکه 
یک تلویزیون رژیم اسراییل درباره سازوکار هماهنگی که تاکنون جزئیاتی 
درباره آن فاش نشده، اعلام کرد بعید اســت که موضوع تقسیم آسمان 
ســوریه بین اسرائیل و روسیه مطرح شده باشد. شــبکه ده تلویزیون این 
رژیم نیز با ابراز تردید در خصوص موفقیت ســفر نتانیاهو به مسکو اعلام 
کرد:  »هدف پوتین این اســت که نظام اســد را حفظ کند و آماده نیست تا 
منافع و حاشــیه آزادی عمل خــود را به ازای آنچه اســرائیل می خواهد، 
قربانی کند«. بر اســاس گزارش این شــبکه، برای مشــاهده نتایج سفر 
نتانیاهو باید طی هفته ها و ماه هــای آینده منتظر بمانیم و در طول زمان 
می توان پیامدهای دخالت نظامی روسیه را بر آزادی عمل رژیم اسرائیل 

در آسمان سوریه درک کرد.
گفتنی است میزان نگرانی رژیم اسرائیل از موضوع افزایش حضور نظامی 
روس ها در سوریه را از متن گزارش ها و تحلیل هایی که این روزها مستمرا 
در مطبوعات این رژیم منتشر می شود نیز می توان دریافت. به عنوان مثال، 
»یدیعوت آحارانوت« امروز در این زمینه نوشته در حالی که روسیه و ایران 
حضور خود را در ســوریه گسترش می دهند، اســرائیل در قبال تحولات 
سوریه محتاطانه عمل می کند. این روزنامه سپس با اشاره به برخی آمارهای 
مربوط به توسعه روابط نظامی مسکو با دمشق، می نویسد اولین حمله  بزرگ 
نیروهای روسیه در خاک ســوریه، چه علیه داعش باشد و چه علیه جبهه 
النصره، نشان خواهد داد که هدف اصلی روسیه از افزایش حضور نظامی 

خود در خاک سوریه چه بوده است. 

ظریف و تیم هسته ای عازم نیویورک شدند 
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در رأس تیم مذاکره کننده هسته ای بامداد امروز راهی نیویورک شد. سفر وزیر خارجه کشورمان به منظور شرکت در هفتادمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل و شرکت در نشست وزرای خارجه 
ایران و 1+5 و بررسی روند آخرین هماهنگی ها برای شروع برنامه جامع اقدام مشترک و همچنین انجام رایزنی ها با همتایان خود در کشورهای مختلف صورت می گیرد. قرار است نشست وزرای خارجه ایران و 1+5 ششم مهر ماه )28سپتامبر( در 
حاشیه اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک برگزار و در این نشست، آخرین تحولات مربوط به برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( مورد بحث و تبادل نظر قرار گیرد. جان کری، وزیر خارجه آمریکا در نشست خبری مشترک با »فرانک 
والتر اشتاین مایر« همتای آلمانی اش در برلین گفت که با ظریف نیز درباره ایران و دیگر موضوعات در نیویورک دیدار خواهد کرد. سید عباس عراقچی، معاون امور حقوقی و بین  الملل و حمید بعیدی نژاد، مدیرکل سیاسی و امنیت بین المللی وزارت 
خارجه از جمله همراهان ظریف در این سفر هستند و قرار است مجید تخت روانچی، معاون اروپا و آمریکای وزارت خارجه که در سوگ مادرشان هستند نیز بعدا به آن ها بپیوندد. دیدار وزرای خارجه ایران و گروه 1+5، نخستین دیدار آن ها پس از 
توافق وین است و همچنین قرار است اولین نشست کمیسیون مشترک برجام در حاشیه اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک برگزار شود که هنوز زمان آن قطعی نشده است. »میخائیل اولیانوف«، رئیس دفتر کنترل تسلحاتی وزارت 

خارجه روسیه، پیشتر گفته بود: »برنامه هایی برای برگزاری رایزنی های فنی بین کارشناسان ایران و 1+5 در روز 22 سپتامبر وجود دارد و قرار است روز 28 سپتامبر )ششم مهر ماه( نشست وزیران خارجه ایران و 1+5 برگزار شود«.

حمله جنگنده های عربستان به شهر »الحجه« واقع در غرب یمن به کشته شدن 
بیش از ۳0 نفر و زخمی شدن ده ها نفر دیگر منجر شد.

استقبال رائول کاسترو رهبر کوبا از پاپ 
فرانسیس اول در مراسم عشای ربانی.

الکسیس سیپراس در پی پیروزی حزب خود سیریزا در انتخابات روز یکشنبه این نتیجه را به عنوان پیروزی مردم ستایش 
کرده است. او گفت که یونان با مسیری دشوار روبه روست و بهبودی از بحران مالی فقط با سختکوشی ممکن است.

زیارت خانه خدا توسط ده ها هزار نفر از 
مسلمانان در گرداگرد کعبه مقدس.

 آمریکا اخبار مربوط به داعش را 
دستکاری می کند

فرماندهی مرکزی ارتش آمریکا )سنتکام( اطلاعات مربوط به 
مبارزه با  داعش را عمدا دستکاری کرده است. یک منبع نظامی 
گاه از تحقیقــات وزارت دفاع آمریــکا در این خصوص اظهار  آ
داشت: »با توجه به احتمال واکنش های منفی به انتشار اخبار 
ناخوشــایند درباره مبارزه با داعش، تصویری که از مبارزه با این 
گروه ترسیم شده، امیدبخش تر از واقعیت موجود بوده است«. 
بنا بر اعلام مقامات ســنتکام، در گزارش های دستکاری شده 
آمده کــه این گروه از نظر مالی تضعیف شــده و توانایی کمتری 

برای حمله دارد. 

پاپ فرانسیس واسطه آزادی 
آمریکایی ها در ایران می شود؟

کاخ ســفید به دنبال کمک گرفتن از پاپ بــرای آزادی زندانیان 
آمریکایی دربند در ایران است. دولت اوباما بی سر و صدا با واتیکان 
در تماس بوده تا راه هایی را که پاپ فرانسیس می تواند از طریق آن 
به آزادی سه آمریکایی زندانی در ایران کمک کند، ارزیابی نماید. 
در حالی که باراک اوباما با مقامات ایرانی توافق هسته ای را نهایی 
می کرد، موضوع این زندانیان، محل بحث اساسی بود. به گفته 
یک منبع مطلع، آمریکا و واتیکان در ماه های اخیر درباره موضوع 
زندانیان با هم در تماس نزدیک بوده اند و دست کم خانواده یکی 

از زندانیان مستقیما برای استمداد از پاپ با او دیدار کرده است.

ایران یک گام دیگر به کاهش 
تحریم ها نزدیک شد

ایران یک گام دیگر در جهت اجرای توافق هســته ای با گروه 5+1 
برداشته است. بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی روز دوشنبه به 
گروه 1+5 در »وین« اعلام کردند که همکاری ایران از تاریخ 1۴ ژوئیه 
تاکنون که توافق صورت گرفته است، در زمینه تحقیق در خصوص 
ابعاد احتمالی نظامی پیشرفت داشته است. گزارش ها حاکی از آن 
است که آژانس روز یکشنبه به مرکز نظامی پارچین دسترسی یافته 
است. یوکیا آمانو، مدیرکل آژانس تصریح کرد: »پیشرفت چشمگیری 
به دســت آمده. ما وارد ساختمانی شــدیم که آژانس پیش تر تنها 

می توانست با تصاویر ماهواره ای بر آن نظارت داشته باشد«.

اعلام آمادگی عبدالله گل برای 
بازگشت به قدرت

عبدالله گل، رئیس جمهور سابق ترکیه که از ماه اوت گذشته دوره 
ریاســتش به پایان رســید و جایش را به رجب طیب اردوغان داد، 
در اولیــن حضورش در شــبکه خبری ترکی »ان تــی وی« پس از 
کناره گیری از قدرت، برای اداره مجدد کشور اعلام آمادگی کرد و 
گفت که در صورت لزوم، اداره ترکیه را به دست خواهد گرفت. وی که 
از موسسان حزب عدالت و توسعه به شمار می رود، در سطوح سیاسی 
و اقتصادی برای ترکیه ابراز نگرانی می کنــد؛ به ویژه که اردوغان 
تلاش دارد نظام حاکمیت در ترکیه را به نظامی ریاستی تبدیل کند 

و در انتخابات گذشته نیز خسارت زیادی به حزب خود وارد کرد.

بین الملل
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از تسهیلات هزار میلیاردی تا جریمه های میلیارد یورویی
رویکردها و سیاست های متفاوت به صنعت خودرو در داخل و خارج

آنچه از انتقــادات پیرامون وضعیت ســاخت خودروهای 
داخلی در کشــور تا کنون و طی ماه ها و ســال های اخیر 
گرفته شــده اســت بدون شــک بازتابی از مقایســه های 
کارشناســی و غیرکارشناســی خودروســازی ایــران و 
اســتانداردهای جهانی اســت. در این میــان نکته ای که 
وجود دارد این اســت که بخش مهمــی از وضعیت وخیم 
خودروســازی در ایران مســتقیما به نحوه رفتار نهادهای 
مسئول و سیاســتگذار در این خصوص و به ویژه دولت باز 
می گردد که خود عاملی اساســی در بروز و ظهور شــرایط 

فعلی در صنعت خودروی ایران است.
سیل انتقادات به سوی خودروسازان روانه است و هر روز نیز 
شدت بیشتری می گیرد. انتقاداتی که بیش از همه معطوف 
به کیفیت بســیار پایین و بهای گــزاف خودروهای ایرانی 
اســت که ناشی از تلنبار و انباشت سال ها سوء مدیریت در 
صنایع خودروسازی و زیر مجموعه های وابسته به آن است 
و طی ماه های اخیر نیز بسیاری از این موارد با انتشار اسناد و 
مدارک متقن و معتبر به اثبات رسیده است. اما در این میان 
ضعف نهاد های سیاستگذار و تصمیم سازی های دولت که 
به اذعان بســیاری از کارشناسان خود یکی از مهم ترین و 
بزرگ ترین سهامداران صنعت خودرو است، توجه چندانی 
نشده است. موضوعی که به نظر می آید اگر نه سهم بیشتر 
اما سهم مهمی در عقب ماندگی و فرسودگی صنعت خودرو 

در ایران دارد.
برای بررســی این موضوع البته قیاس سیاستگذاری ها و 
تصمیم سازی ها برای تدوین استراتژی های کوتاه مدت و 
بلند مدت خودرو ســازی در ایران و سایر کشورهای مطرح 
در صنعت خودرو می تواند راهگشا باشد. البته در این راستا 
نیازی به ســفرهای دور و دراز هم نیســت و تنها نگاهی به 
مواردی خاص که همین اواخر نیز مطرح شده است فاصله 
و شکاف عمیق میان رفتار نهادهای بالادستی خودروسازی 

در ایران و سایر کشورها را به خوبی نشان می دهد.

تسهیلات چند هزار میلیادری به خودروسازی 
فرسوده ایران

یکی از موضوعاتی که طی ماه های اخیر منجر به انتقادات 
فراوان به دولت و خودروســازان شــد، موضــوع اعطای 
تسهیلات هزار میلیاردی به خودروسازان داخلی در ایران 
بود. تسهیلاتی که البته خودروســازان از مدت ها قبل به 
دنبال آن بوده اند و در ســال 92 درخواست 2هزار میلیارد 

تسهیلات برای تامین سرمایه در گردش خود را کردند. 
در آن زمان بخشــی از این تســهیلات علی رغم مخالفت 
افکار عمومی و کارشناســان به دو خودروساز ایرانی یعنی 
ایران خودرو و سایپا پرداخت شد و برای پرداخت مابقی آن 
حدود یک ماه گذشــته میان دولت و خودروسازان توافق 
حاصل شــد. بر این اســاس که چندی پیش اعلام شد در 
جلسه مشترکی که وزیر صنعت، مدیران دو  خودروسازی 
و اعضای کمیسیون صنایع مجلس داشتند، رایزنی هایی 
برای پرداخت تســهیلات تازه به خودروسازان شده است. 
البته هم وزیر صنعت و هم مدیــر اعتبارات بانک مرکزی 
پس از چندی این خبــر را تکذیب کردنــد اما حمدی رضا 
فولادگر عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی پرداخت تســهیلات تازه به خودروسازان را تایید 
کرد. وی گفت: در جلسه کمیسیون صنایع بحث صنعت 
خودرو بود و در ادامه این جلســه، جلســات مشترکی بین 
کمیســیون صنایع، کمیســیون اقتصادی و مســئولان 
بانکی در ارتباط با تامین مالی صنایع و تسهیلات دهی به 
این بخش تشکیل شد. از جمله این صنایع صنعت خودرو 
اســت که درباره کلیات تســهیلات دهی به دو خودروساز 
تصمیم گیری شــد. موافقت با پرداخت تسهیلات تازه به 
دو خودروساز برای کمک به این دو شرکت و بهبود کیفیت 

محصولاتشان صورت گرفت و البته مشروط به اینکه این 
دو خودروســاز بدهی های خود را به قطعه سازان پرداخت 

کنند«.
پرداخت تســهیلات به خودروسازان واکنش های زیادی 
در پی داشــت اعم از افکار عمومی کــه در کمپین تحریم 
خرید خودروی صفر به شکل گسترده ای با انتشار این خبر 
به آن واکنش نشان دادند تا برخی کارشناسان و نمایندگان 
مجلس از جمله علی علیلو که پرداخت این تســهیلات را 
عین خیانت خطاب کرد. اما صرف نظر از سرانجام ماجرای 
پرداخت تســهیلات به خودروسازان عقب مانده از دنیای 
ایران، بررســی یک مــورد خارجی عمق فاجعــه حمایت 
بی دریغ و غیرکارشناســی از صنایع خودروســازی ایران را 

نشان می دهد.

جریمه ۱۶میلیارد یورویی برای فولکس واگن
شرکت فولکس واگن یکی از غول های صنعت خودرو در 
جهان اســت. این شرکت آلمانی اخیرا با معضلاتی مواجه 
شــد که از جمله آن باید به رســوایی هک شــدن سیستم 
امنیتی برخی از خودروهای آن اشاره کرد و همچنین امروز 
خبر از آن رسیده که سازمان حفاظت محیط زیست آمریکا 
اعلام کرده این شرکت به دلیل نصب نرم افزاری که میزان 
واقعی آلایندگی را نشــان نمی دهد و منجــر به آلایندگی 
بیش از ۴0 برابر حد مجاز می شوند به پرداخت رقمی بیش 

از 16میلیارد یورو جریمه می شود.
ســام ابوئل ســمید، تحلیلگر ارشــد در مرکــز تحقیقات 
بازاریابــی نویگانــت )Navigant( آمریــکا می گویــد: 
»ســازمان حفاظت محیط زیســت در تلاش است تا این 
پیام را در این مورد خاص به فولکس واگن و به تمام صنایع 
خودروسازی بفرستد که این سازمان در قبال موضوعات 
مربوط به اســتاندارد گازهای گلخانــه ای هیچ انعطافی 

نخواهد داشت«.
در پی اعلام این موضوع شــرکت فولکس واگن بازاریابی 
خودروهای آئودی و برخی مدل هــای دیزل را در ایالات 
متحده متوقف کرده اســت و ارزش ســهام این شرکت در 
حدود 25درصــد در بازار بورس فرانکفــورت کاهش پیدا 
کرده است. نکته ماجرا در این است که در این میان دولت 
آلمان عملا هیچ تسهیلات میلیاردی در اختیار این شرکت 
قرار نخواهد داد تا ضرر و زیان ناشی شده از سوء مدیریت و 
اهمال مدیران فولکس واگن در بازار آمریکا را جبران کند! 
بلکه این شــرکت و مدیران آن خود باید تــاوان 16میلیارد 
یورویی ناشــی از تنها یک مورد تخلف در زمینه آلایندگی 

را جبران کنند.
این در حالی اســت که خودروســازان ایرانی نه تنها بحث 
آلایندگی بلکه حتی مباحث مربــوط به کیفیت امنیت در 
خودروها را نیز جدی نمی گیرند و نه تنها با جریمه های چند 
میلیونی نیز مواجه نمی شــوند بلکــه در ازای عدم رعایت 
همه استانداردهای روز صنعت خودروی دنیا مورد حمایت 
و تشویق دولت نیز قرار گرفته و تسهیلات هزار میلیاردی 

در اختیار آن ها قرار می گیرد. 
کاملا مشخص است که در چنین شرایطی توقع چه رفتاری 
را از ســوی مدیران خودروســازی با مصرف کنندگان باید 
داشت. در جایی که انحصار و عقب ماندگی و سوء مدیریت 
و عدم کیفیت به ضرب و زور و حمایت نهادهایی همچون 
دولت به خــورد مصرف کننــدگان ایرانی داده می شــود، 
قاعدتا نباید توقعی داشــت که مدیران خودروسازی خانه 
تکانی را جزو اولویت های اصلی خود به شــمار آورند و در 
جایی که اینچنیــن رفتارهایی از ســوی نهادهای ناظر و 
دولت با خودروسازان صورت می گیرد عملا هرگونه شعار 
و عذرخواهی از سوی مســئولان و خودروسازان به معنی 

تغییری در صنعت خودروی ایران نیست.

افتتاح دفتر تجاری فرانسه در ایران
به گزارش نیویورک تایمز، فرانسه روز 
دوشــنبه یک دفتر تجاری در تهران 
تاســیس کرد تا اولین کشور اروپایی 
باشد که برای بهره برداری از فرصت 
بازار ایران پــس از توافق ژنو اقدام به 
تاســیس دفتر تجاری در این کشور 
می کند. گشــایش این دفتر در پایان 

سفر دو روزه هیئتی 1۳0 نفره از نمایندگان شرکت های 
فرانسوی شامل ایرباس، رنو، پژو و توتال به تهران صورت 
گرفت. ماتیس فکل، مسئول بخش تجارت بین الملل و 
گردشگری دولت فرانسه در این باره گفت: »اکنون که 
توافق هسته ای منعقد شده، ما وارد دوره ای جدید با ایران 
می شویم. ما به دنبال همکاری های اقتصادی طولانی 
و عمیق با ایران هســتیم«. فرانســه و دیگر کشورهای 
اروپایی خواستار واضح تر شــدن محدوده تحریم های 
یک جانبــه دولت آمریکا در زمینــه تراکنش های مالی 

هستند. هرچند توافق هسته ای در 
برگیرنده لغو اکثر تحریم های ایران 
اســت، اما بانک های بزرگ از جمله 
بانک هایی که در اروپا فعال هستند، 
نگران اند که مبادا به دلیل همکاری 
با ایران هدف مجازات های سنگین 
دولت آمریکا قرار بگیرند، زیرا ایران 
علاوه بر پرونده هسته ای، به بهانه حمایت از تروریسم 
نیز تحت تحریم هــای دولت آمریکا قــرار دارد. فکل، 
معاون وزیر امور خارجه فرانســه، که یکــی از معماران 
توافق هسته ای با ایران است گفت، کشورش اقدامات 
اینچنینی را نخواهــد پذیرفت. وی افــزود: »ما باید به 
توافقی که در وین منعقد کردیم پایبند باقی بمانیم. تاثیر 
فراسرزمینی اقدامات یک کشور از نظر حقوق بین الملل 
مشــکل دارد. درک ایــن تاثیرات بــرای ما بــه عنوان 

کشورهای اروپایی دشوار است«.

پدیده رشد بدون اشتغال در ایران
علی ربیعــی در جمع بندی جلســه 
اســتانداران با محوریت اشــتغال 
گفــت: ایــن دومیــن جلســه بــا 
اســتانداران در زمینه راهکارهای 
ایجاد اشــتغال بــا توجه بــه مزیت 
اســتان ها بود. وی افــزود: در این 
جلسه استانداران کشور مشکلات 

و مسائلی درمورد تسهیلات بانکی و موانع تولید مطرح 
کردند. ربیعی گفت: امروزه اشتغال در کشور ما ناشی 
از سرمایه گذاری و رشد به سرعت به دست نمی آید و ما 
با پدیده رشد بدون اشتغال مواجه هستیم. وی افزود: 
البته این پدیده ایرانی نیست و دنیا نیز با آن مواجه است. 
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشــت: پنج 
مصوبه در شورای عالی اشــتغال در نوبت دستور قرار 
دارد و در این جلســه هر چند بانک ها حضور نداشتند 
اما راجع به تســهیلات بحث هایی صورت گرفت. وی 

با بیــان اینکه تمرکز ما در شــورای 
عالی اشــتغال به حوزه کشــاورزی 
است افزود: به 1100 واحد تولیدی 
با پیشــرفت فیزیکــی 80درصدی 
200میلیارد تومان یارانه تسهیلاتی 

به منظور جهش پرداخت می شود.
 ICT ربیعی تصریــح کرد: در حوزه
صد هزار شــغل هدف گذاری شده اســت. وی ادامه 
داد: طرح صندوق خرد محلی- اجتماعی در جلســه 
امروز با استانداران مطرح شــد و به هر صندوق هزار 
میلیارد ریال اختصــاص می یابد. وزیر تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعــی افزود: 600 صندوق خــرد محلی در 
1۴ استان تشکیل می شود و همچنین برش صنفی و 
رسته ای برای این صندوق ها ایجاد خواهد شد. ربیعی 
تصریح کرد: وام روستاییان مرزی از خراسان جنوبی با 

کارمزد صفر درصد شروع می شود. 

تکذیب دستکاری ارز برای 
پرداخت یارانه

قائم مقام بانک مرکزی با تأکید براینکه در جلســه 
امروز شورای پول و اعتبار طرح افزایش تسهیلات 
خرید خــودرو و کالا خارج از نوبت مورد رســیدگی 
قرار خواهد گرفت، گفت: کاهش نرخ سود در این 

جلسه مطرح نمی شود.
اکبــر کمیجانــی در حاشــیه نشســت شــورای 
گفت وگوی دولت و بخــش خصوصی با حضور در 
جمع خبرنگاران درباره تسهیلات بانکی برای خرید 
کالای بادوام داخلی، اظهار داشت: بانک مرکزی 
برای تقویت بخش تقاضا در راستای تقویت تولید، 
برنامه هایی دارد و در این راستا گزارشی برای ارائه 
به شورای پول و اعتبار در حال تهیه است. هدف در 
این طرح این است که با استفاده از ابزار خرید دین 
بتوان زمینــه پرداخت تســهیلات خرید کالاهای 
بــادوام صنعتــی از جمله خودرو و لــوازم خانگی را 

فراهم کرد.
قائــم مقام بانک مرکــزی با بیان اینکــه این بانک 
امیدوار اســت این طــرح خارج از نوبت در جلســه 
امروز سه شــنبه شــورای پول و اعتبار قــرار گیرد، 
تصریح کرد: بنا نیســت در قالب سیاســت تقویت 
تقاضــا، نــرخ ســود ســپرده و تســهیلات بانکی 

کاهش یابد.
کمیجانی درباره دلایل افزایش نرخ ارز در روزهای 
اخیــر نیز گفــت: افزایــش تقاضــا در مــاه  پایانی 
تابســتان، تقاضای ارز حجاج و کاهش درآمدهای 
نفتی، ســه عامل افزایــش مقطعی نــرخ ارز بود و 
شایعه دســتکاری نرخ ارز برای تامین یارانه نقدی 

صحیح نیست.
این مقام مســئول بانک مرکزی همچنین در پاسخ 
به سوالی درباره عدم رعایت نرخ های سود سپرده 
و تســهیلات در بانک ها گفت: چنین گزارشاتی به 
بانک مرکزی هم رســیده اســت که گاه نرخ سود 
برخی بانک ها از نرخ مصوب شــورای پول و اعتبار 
تخطی می کند که در ایــن رابطه، گزارش هایی در 

بانک  مرکزی در حال تهیه است.
وی ادامه داد: بخــش نظارت بانک مرکزی مرتب 
به بانک ها مراجعه می کند و گزارشی در این زمینه 
تهیه شده اســت که به شــورای پول و اعتبار ارائه 
خواهد شد. انتظار داریم بانک ها براساس مصوبه 
شــورا عمــل کنند، ضمــن اینکه اقدامــات برخی 
بانک ها و موسســات پسندیده نیست و باید مصوبه 
شــورا اولویت قرار گیرد و هدف ما هم این است که 

بانک ها در این مسیر حرکت کنند.
کمیجانی در ارتباط با اتمام مهلت صرافی ها برای 
دریافت مجوز گفــت: اگرچه صرافی ها برای ارائه 
اســناد و دریافت مجوز نیاز به زمان دارند اما تمدید 
دوبــاره مهلت برای ایــن کار به تعامــلات آن ها با 
بانــک مرکزی بســتگی دارد. به هرحــال، تلاش 
بانک مرکزی همچنان بر این اســت که صرافی ها 
برای تکمیل مدارک و طــی مراحل دریافت مجوز 

مراجعه کنند.
قائم مقام بانــک مرکزی درباره اعطــای مجوز به 
موسسه مالی ثامن، گفت: تیم حسابرسی در حال 

بررسی اسناد و مدارک این موسسه است.
به گــزارش تابنــاک ایــن در حالی اســت که طی 
روزهای گذشته و در پی افزایش نرخ رسمی دلار در 
اقتصاد ایران بسیاری از کارشناسان این موضوع را 
موردی در راستای تامین کسر بودجه دولت عنوان 
کرده اند. کســری بودجه ای که بخش اعظم آن را 
می تــوان ناشــی از پرداخت یارانه نقدی دانســت. 
همچنین برخی دیگر از کارشناسان نیز خبر از دلار 

۳600 تومانی برای سال آینده داده اند.

رصدخانه

ارز بازار در وضعیت نزدیک به تک نرخی
طــی  طیب نیــا  علــی 
سخنانی در جلسه شورای 
گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصــی کــه  در محل 
اتــاق بازرگانــی و صنایع و 
معادن ایران برگزار شــد،  
اظهــار داشــت: دولــت 

همچنان  خــود را مقید به کنتــرل نرخ تورم 
در ســطح کنونی می داند، اما اولویت اصلی 
آن در نیمه دوم سال جدید اتخاذ تدابیری در 
جهت تســریع و فرایند خــروج کامل اقتصاد 
کشــور از رکود اســت. وی افــزود: در حال 
حاضر به دلیل شــرایط تحریــم و انتظار بازار 

بــرای رفع آن در شــرایط 
خاصی قــرار داریــم، اما 
در آینــده نزدیک و پس از 
رفع تحریم ها، دولت قطعا 
سیاســت ارز تک نرخی را 
اجرا خواهد کرد. طیب نیا 
در عین حال خاطر نشان 
کرد: البتــه در حال حاضر نیز فاصله نرخ ارز 
مبادلــه ای و آزاد  فاصله محدودی اســت، 
به طوری کــه در وضعیت فعلی هــم بازار در 
وضعیــت نزدیک بــه تک نرخی قــرار دارد و 
تفــاوت موجود بیشــتر به خاطــر کیفیت ارز 

مبادله ای و آزاد است.

عزم راسخ برای مبارزه با فساد وجود ندارد
عزت اللــه یوســفیان ملا 
عضــو کمیســیون برنامه 
و بودجــه و محاســبات و 
عضــو ناظــر مجلــس در 
ســتاد مبــارزه با مفاســد 
اقتصادی گفت: در بحث 
مبــارزه فســاد، نزدیک به 

50 آیین نامــه مختلــف بــه دســتگاه های 
مختلف ابلاغ شــده است و مسئولیت تنظیم 
دســتگاه های مختلــف در مبارزه فســاد به 
دولت واگذار شــده اســت. بنــده در روز رای 
اعتماد با آقــای روحانی و با  آقای جهانگیری 
درخصوص قانون مقابله با فســاد، صحبت 

کردم و یک سال و نیم هم 
برای تدویــن آیین نامه آن 
وقت تعیین شــد که در این 
فرصت متاسفانه آیین نامه 
اجرایی آن نوشــته نشــده 
است. یوسفیان ملا افزود: 
قانــون مقابله با فســاد در 
مجلس تصویب شــد اما شــورای نگهبان به 
آن ایراد گرفت که برای حل مشکل به مجمع 
تشــخیص مصلحت ارائه شــد. هنوز معلوم 
نیســت چه زمانی از مجمع به مجلس ارسال 
شــود. همه این موارد نشان می دهد که عزم 

راسخ در مبارزه با فساد وجود ندارد.

انتقاد وزیر از خودروهای پژو
وزیــر صنعــت، معــدن و 
تجــارت در دیــدار هیئت 
فرانســوی گفت: هرچند 
حدود 6میلیــون خودروی 
پــژو در جاده هــای ایران 
تــردد می کند اما مــردم ما 
تا انــدازه ای از عملکرد پژو 

ناراضی هستند. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در دیدار هیئت فرانسوی گفت: هرچند حدود 
6میلیون خودروی پژو در جاده های ایران تردد 
می کند اما مردم ما تا انــدازه ای از عملکرد پژو 
ناراضی هستند. محمدرضا نعمت زاده در این 
دیدار و در پاســخ به صحبت های مدیر آفریقا و 

خاورمیانه شرکت پژو افزود: 
هرچند پژو تنها مقصر نیست 
و مسائل بین المللی به جدایی 
پــژو و رهــا کــردن صنعت 
خودروی ایران کمک کرده 
است اما ایرانی ها خودشان 
تلاش کردنــد و به نیازهای 
مردم پاسخ دادند. وی گفت : از نارضایتی های 
مردم این است که شما ۴0 سال است که با ایران 
کار می کنید و ما بایــد همچنان مصرف کننده 
محصولات قدیمی شــما باشــیم. تأکید ما بر 
طراحــی مشــترک پلت فرم های جدیــد برای 

عرضه در داخل و بازارهای خارجی است.

اقتصاد



سه شنبه 31شهریور ماه 1394 6

پنجره

راهکارهای مراقبت از کودک و مادر
توصیه های اسلامی و پزشکی درباره تغذیه دوران بارداری

سمیه سمیعی- ســیب بخور بچه ات خوشگل می شود، کندر بخور بچه ات 
باهوش می شود و ده ها توصیه دیگر که اگر دوران بارداری را تجربه کرده باشید 
یا در بین اطرافیانتان خانم های بارداری را دیده باشید، حتما آن ها را بارها و بارها 
شنیده اید. اما آیا تا به حال فکر کرده اید که این توصیه ها می تواند مبنای پزشکی 

یا حتی دینی هم داشته باشد؟
می توان به جرئت گفت که  بارداری و فرزندآوری، یکی از شیرین ترین تجربه های 
زندگی هر زنی است. این دوران آنقدر حائز اهمیت است که حتی در آموزه های 
دینی ما برای شروع و ورود به این دوران عمل به دستوراتی توصیه شده است که 
توجه به تغذیه پیش از بارداری و در دوران حاملگی، یکی از همین توصیه هاست. 
همچنین طبق تحقیقات انجام شده، یکی از عواملی که از طریق مادر بر جنین 
اثر می گذارد، نوع تغذیه مادر در زمان بارداری است. کودکانی که مادران آن ها 
تغذیه مطلوبی دارند، از ضریب هوشــی بالاتر و تربیت پذیری بهتری برخوردار 
هســتند؛ بنابراین مصرف و عدم مصــرف برخی مواد غذایی بــرای این دوران 

سفارش شده است.
در هر صورت در کنار توصیه های پزشــکی، در دین اســلام هم  توجه به غذا از 
لحاظ مادی و البته معنوی مورد تأکید اســت. به همین دلیل، بســیار سفارش 
شــده که والدین از غذای حــرام و حتی غذای مشــکوک در زمانی که تصمیم 
بــه فرزندآوری دارند، پرهیز کنند. این مســئله آن قدر مهم اســت که در زندگی 
رسول اکرم )ص( دیده می شود که برای انعقاد نطفه حضرت زهرا )س(، به امر 
خداوند مدتی از حضرت خدیجه )س( فاصله گرفتند و پس از چهل روز عبادت و 

آورده شد، افطار کردند آن وقت نطفه روزه داری، با غذایی که از بهشت 
حضــرت زهــرا)س( منعقد 
شد.  شاید با تأســی از همین 

سنت حسنه باشد که عده ای از 
بزرگان سفارش می کنند که والدین پیش 

از بچه دار شــدن روزه بگیرند و یا خوراکی خاصی را 
تناول کنند. به طور مثال: توصیه خوردن گلابی توسط پدر، 

که سبب زیبایی فرزند می شود.
دکتر حســن اکبری محقق و مدرس طب اســلامی-ایرانی در این باره 

می گوید: اســلام برای تمام دوران های انســان، حتی قبــل از انعقاد نطفه، 
دستورات مهمی دارد که اگر به درستی رعایت شوند ضامن سلامت روح و جسم 
وی خواهد بود. یکی از دوران های خیلی مهم دوران جنینی است که انسان نیاز 

به خوراک معنوی و مادی دارد. به این ترتیب:

ماه اول و دوم 
در واقع در دین ما به نحوی برای تمام 9 ماه دوران بارداری، تناول نوع خاصی از 
خوراکی ها آمده است. توصیه شده در ماه اول صبح ها کمی سیب شیرین میل 
شــود، روزهای جمعه قبل از صبحانه انار،  و هر روز بر دو عدد خرما ســوره  قدر 
خوانده و آن را ناشــتا بخورید. برای ماه دوم نیز، توصیه شده است که هر هفته 
گوشــت گوسفند با کمی شیر گاو طبیعی و سیب شــیرین خورده یا هر روز بر دو 

عدد عناب، سوره  توحید قرائت شود و ناشتا میل گردد.

ماه سوم و چهارم
برای ماه سوم توصیه شده، صبح ها یک قاشق مربا خوری عسل و هر روز بر یک 
عدد ســیب آیه الکرسی قرائت شده و ناشتا بخورید و همچنین، روزانه یک عدد 
کندر میل کنید. در ماه چهارم، ســیب شیرین، عسل و انار هر روز میل کنید و بر 

دو عدد انجیر سوره والتین خوانده و ناشتا بخورید.

ماه پنجم و ششم 
محقق و مدرس طب اسلامی-ایرانی در خصوص تغذیه ماه پنجم و ششم نیز، 
گفت: در ماه پنجم، هر روز صبح مقداری خرما میل نموده و برای ماه ششم پس 
از صبحانه، انجیر و زیتون بخورید و از خوردن دنبه در این ماه پرهیز کرده و هر 

روز یک عدد انار پس از خواندن سوره فتح ناشتا میل نمایید.

ماه هفتم، هشتم و نهم
برای ماه هفتم صبح ها سوره انعام را بر بادام خوانده و میل نمایید، البته تا ۴0 روز 
ادامه دهید بهتر است. اگر فصل تابستان باشد، خربزه بعد از هر غذا میل شود 
و قبل و بعد آن آب ننوشید و هر روز بر یک عدد میوه، سوره یس بخوانید و ناشتا 
میل کنید. برای ماه هشتم هم آمده است که  ماست شیرین، عسل و هر جمعه 
نیز، انار شیرین میل شود. در خصوص ماه آخر، یعنی ماه نهم سفارش شده که 
بهترین غذا کباب گوشت گوسفند است و ادویه میل نشود. خرما خورده شود یا 
هر روز بر مقداری شیر و خرما، سوره دهر بخوانید و آن را ناشتا میل کنید. به امید 

اینکه فرزندی سالم از نظر جسمی و روحی به دنیا بیاورید.
اکبری در پایان گفت: البته توصیه های دیگری هم در دین ما نســبت به تغذیه 
در این دوران شده است، مثلا آمده است: به زنان باردار گلابی بدهید که فرزند 
را نیکو و زیبا می کند یا اینکه خوردن گلابی مایه قوت قلب، پاکی معده، دلیری 
و زیبایی بچه می شود. یا اینکه خوردن کندر توسط زن باردار، سبب زیادی عقل 

بچه، پاکدلی، دانا و شجاع شدن پسر و خوشخو و نیکو شدن دختر می شود.

تغذیه دوران بارداری و توصیه های پزشکی
دکتر اشرف السادات جمال متخصص طب مادر و جنین نیز، در خصوص تغذیه 
دوران بارداری می گوید: باید توجه داشت که خوب 

خــوردن به معنای زیاد خوردن نیســت، 
تقریبا همه زنــان در دوران بــارداری به 

مقادیر بیشــتری پروتئین، بعضی از انواع 
ویتامین ها و مواد معدنی مانند: اسید فولیك، 

آهن و کالری برای دریافــت انرژی نیاز دارند. 
معنای بهتــر خوردن همیشــه بیشــترخوردن 

نیست، شــاید تعجب کنید؛ اما یک زن باردار فقط 
روزانه به ۳00 کالری بیشــتر از قبل نیاز دارد، یعنی 

روزانه در کل 2500 کالری.

وی می افزاید: در مجموع باید از شــیر پاســتوریزه نشــده، پنیرهایی مثل فتا، 
گوشــت های کم پخته شــده یا خام پرهیز کنید. توصیه این اســت که مصرف 
ماهی تن و انواع کنسرو ماهی را به ۳۴0 گرم )معادل دو وعده( در هفته محدود 
کنید. همچنین از خوردن نوشــیدنی های کافئین دار تا حــد امکان بپرهیزید. 
ممکن اســت که تحمل این روش هــای تغذیه ای درماه هــای اول برای افراد 
خیلی ناخوشایند و سخت باشد، اما توجه داشــته باشید که بعضی از مطالعات 
نشــان داده اند که دریافت بیش از ۴ فنجان قهوه در روز، می تواند باعث سقط، 
وزن کم نوزاد و حتی مرده زایی شود. کافئین در چای، شکلات و نوشیدنی های 
غیرالکلی و کاکائو هم وجود دارد. بهترین روش این است که از نوشیدنی های 
سالم تر مثل: شیر کم چرب، آب میوه های خالص یا یك لیوان آب با چند قطره 

لیمو استفاده شود.
جمال در ادامه می گوید: حتی اگر شــما ســیر باشــید، ممکن است فرزند تان 
گرســنه باشد،  بنابراین ســعی کنید که هر ۴ ســاعت یك بار چیزی میل کنید. 
اگــر ویار، حالــت تهوع، ســوزش ســر دل و یا ســوء هاضمه داریــد، خواهید 
دید کــه دریافت 5 یا 6 وعــده غذا با حجم کم، بســیار قابل تحمل تر اســت تا 
خوردن ســه وعــده غذای پر حجــم. هیچ کــدام از وعده های غذایــی خود را 
 حذف نکنید، ممکن اســت گرسنه نباشید، اما فرزند شــما مرتبا به مواد غذایی 

نیاز دارد.
ایــن متخصص زنــان و زایمان تصریح می کنــد: ترجیحا از ســه ماه قبل از 
بــارداری تا پایــان بــارداری، روزانه یک عدد قــرص اســید فولیک مصرف 
کنید. مصرف اســید فولیــک قبل ازبــارداری، از تولد نــوزاد مبتلا به نقص 
مــادرزادي لوله عصبی NTDs  پیشــگیری می کند. در صورت تشــخیص 
کم خونی، علاوه بــر مصرف روزانه قرص آهن )ســولفات فــروز(  مطابق با 
توصیه پزشــکتان، منابع غذایی غنــی از آهن را باید در 
برنامــه غذایی روزانه خــود  بگنجانیــد. همچنین 
در صــورت ابتلا به دیابــت و چاقــی نمایه توده 
بدنی ۳0  و بیشــتر، لازم اســت کاهش وزن تا 
رســیدن به محــدوده BMI  طبیعــی صورت 
گیــرد. به عــلاوه، کنتــرل مرتب قند 
خــون، مصــرف غذاهــای کم چرب 
کربوهیدرات هــای  از  غنــی  و 
مرکب و فیبر و همچنین، 
بــه  منظــم  ختــن  پردا
 حــرکات ورزشــی توصیــه 

می شود.
وی می افزایــد: در واقــع اجــرای یک 
برنامه غذایی متعادل و متنوع، با اســتفاده از 
گروه های مختلف غذایی، می تواند تمام نیازهای 
تغذیــه ای مــادر و جنیــن را تامیــن کند. اســتفاده از 
نمک یــد دار به میــزان لازم در دوران بــارداری، احتمال 
ســقط را خود به خــود کاهش می دهد و در هوش، شــنوایی 
و بینایــی نــوزاد، تاثیرگــذار خواهد بــود. همچنین اســتفاده از 
ویتامیــن D برای جــذب کلســیم از روده ها ضروری اســت که در 
دوران بارداری با مصرف مکمل های حاوی ایــن ویتامین یا در معرض 
نورخورشــید قرار گرفتن، تامین می شــود. بهتر اســت هــر روز و اگر هر 
روز امکان نداشــته باشــد، چنــد بار در هفته، هــر بار 10 تــا ۳0 دقیقه، در 
 زمانی که اشــعه آفتاب مســتقیم نباشــد، پوســت در معرض نور خورشــید 

قرار بگیرد.

این علائم را جدی بگیرید؛ به ویژه اگر خانم هستید!
ایسنا- دکتر منوچهر امامی جراح عمومی، گفت: کیسه صفرا محل ذخیره مقداری از صفرای 
داخل کبد است صفرا به روند هضم غذا و چربی ها کمک می کند. چاقی و چربی خون بالا یک 
عامل مهم در ایجاد سنگ کیسه صفرا است معمولا هنگامی  که میزان چربی و کلسترل و موارد 
دیگری مانند لیپید ها و نمک های صفرایی تعادلادشان بر هم می ریزد، موجب ایجاد تشکیل اولیه 
سنگ کیسه صفرا می شود. زنان جوان و در سنین زایمان همراه با چاقی و چربی خون بالا، بیش 
از مردان در معرض ابتلا به سنگ های کیسه صفرا هستند. وی افزود: درد شکم، حالت تهوع، 
استفراغ و دردهایی که با خوردن غذا به شدت آن افزوده می شود از علائم و نشانه های ابتلا به 
ســنگ کیسه صفرا است و با رشد سنگ ریزه ها بیمار در زیر دنده راست خود احساس سنگینی 
و درد شــدیدی می کند. البته بهترین راه تشخیص آن انجام سونوگرافی است.  برای پیشگیری 

از ابتلا به سنگ کیسه صفرا توصیه می شود افراد میزان چربی خون خود را کاهش دهند.

توصیه به مصرف آسپرین برای افراد بالای 5۰ سال 
مهر- دکتر داگ اوانز، عضو پانل خدمات پیشگیری ایالات متحده، گفت: افرادی که در دهه 
50 زندگی خود به ســر می برند و در معرض خطر تجربه ســکته مغزی یا حمله قلبی هســتند 
باید روزانه دوز پایین آســپرین مصرف کنند چراکه افراد 50 تا 59 ســاله که به طور منظم روزانه 
دوز پایین آســپیرین مصرف می کنند، خطر ســکته مغزی و بیماری های قلبی در آن ها کاهش 
می یابــد. علاوه بر این، مصرف این دارو به مدت حداقل 10 ســال باعث کاهش خطر ابتلا به 
سرطان کولورکتال می شود. وی افزود: مصرف آسپرین فقط برای افرادی توصیه می شود که 
در معرض خطر بالای ابتلا به بیماری های قلبی عروقی هســتند و به احتمال زیاد دچار هیچ 
گونه خونریزی نخواهند شــد. استفاده از آسپرین به طور خاص برای بیمارانی توصیه می شود 
که انتظار می رود که حداقل به مدت 10 سال زنده خواهند بود و احتمال سکته مغزی یا حمله 

قلبی در آن ها بیش از 10درصد است.

هویج بهترین میان  وعده غذایی برای کودکان چاق
فارس- مرتضی صفوی، متخصص تغذیه گفت: هویج یکی از سبزیجاتی بوده که حاوی ویتامین 
بتاکاروتن است و این ویتامین خود پیش ساز ویتامین A در بدن به شمار می رود. لذا مصرف آن 
برای افراد به صورت روزانه توصیه می شود. افراد در صورت پخت هویج بهتر است آب آن را نیز 
میل کنند چرا که بســیاری از ویتامین ها در آب هویج پخته شــده است و مصرف آن برای افراد 
توصیه می شــود. وی افزود: هویج یکی از بهترین میان وعده های غذایی برای کودکان چاق 
اســت و مصرف ســبزیجاتی مثل خیار و هویج برای میان وعده بچه ها و حفظ ســلامتی آن ها 
بســیار توصیه می شــود چراکه هویج از چاقی جلوگیری می کند و فیبر موجود در آن نیز برای 
روده ها مفید است. البته هویج پخته قند بیشتری نسبت به هویج خام دارد بنابراین افرادی که 
دارای بیماری قند هستند بهتر است هویج را به صورت خام مصرف کنند. بتاکاروتن موجود در 

هویج آنتی اکسیدان بوده و از سرطان جلوگیری می کند.

»چلغوز« ناسزا نیست!
شــاید نام چلغوز از نظر برخی افراد 
جامعه معنی و مفهوم خوبی نداشته 
باشد و عده ای آن را ناسزا بدانند، اما 
اشتباه نکنید. چلغوز فحش نیست! 
بلکه دانه ای آجیلی و سودمند است 
که مغزآن شبیه به تخمه آفتابگردان 
بوده و طعمی مشــابه بادام و پسته 

دارد. دانه ای قهوه ای رنگ که وقتی آن را در پوســته 
چوبی اش می بینی به یاد هسته خرما می افتی. در واقع 
چلغوز، میوه نوعی صنوبر بزرگ با برگ های ســوزنی 
کوتاه و ضخیم بوده که بومی پاکســتان، افغانستان و 

شمال شرق ایران است.
چلغــوز، دانه ای پرچرب و سرشــار 
از اســیدهای آمینــه ضــروری و 
اسیدهای چرب غیراشــباع مفید 
اســت که ســرخرگ ها را از آسیب 
حفــظ می کند و از حمــلات قلبی 
می کاهــد. عــلاوه بــر آن، چلغوز 
بــه دلیل دارا بــودن ویتامین هــای A، E و K برای 
شادابی و ســلامت پوست و تقویت چشم نافع است و 
نیاســین آن برای تقویت حافظه و حفظ شادابی روح 

و روان موثر است.

نقش سبزیجات در کاهش خطر ابتلا به سرطان سینه
مهر- میلیون ها زن در جهان برای 
مقابله با تاثیرات ناخواسته یائسگی، 
درمان هــای مربــوط بــه ترکیبات 
هورمونی اســتروژن و پروژســترون 
دریافت می کنند که ریسک ابتلا به 
سرطان ســینه را در ایشان افزایش 
می دهــد. دانشــمندان دانشــگاه 

میزوری کلمبیــا معتقدند کــه لوتئولین کــه در برخی 
سبزیجات یافت می شــود می تواند در مبارزه با سرطان 
سینه موثر باشد و رشد سرطان سینه را که ناشی از مصرف 
ترکیبات اســتروژن و پروژســترون است، کاهش دهد. 

محققان می گویند: اکثر زنان مسن 
به طور معمول ضایعات خوش خیم 
در بافت سینه خود دارند. این ضایعات 
معمولا به تومور تبدیل نمی شــوند، 
مگر به دلیل مصرف پروژسترون که 
باعث جذب خون توســط سلول ها 
شــده و موجب تغذیه ایــن ضایعات 
می شــود. مصرف ســبزیجات به دلیل دارا بودن ماده 
لوتئولیــن  این خطر را کاهش می دهــد، به این صورت 
که با لوتئولین رگ های خونی تغذیه کننده ســلول های 

سرطانی کاهش می یابد و موجب مرگ آن ها می شود.
کودکان امروز باهوش تر از 

کودکان دیروزند؟
ایســنا- مهدی بیاتی روان شــناس کودک، کودکان 
امروز را »بردگان دیروز«، »عروســکان امروز« و یا به 
عبارتی »فراموش شدگان امروز« و »گم شدگان فردا« 
دانســت و گفت: با شــیوه تربیتی که درحال حاضر 
والدین اتخاذ کرده اند در آینده با نسلی سردرگم و فاقد 

مسئولیت پذیری مواجه خواهیم بود.
وی افزود: در حــال حاضر بســیاری از افراد گمان 
می کنند کودکان امروز باهوش تــر از کودکان دیروز 
هســتند درحالی که این تصــور کاملا غلط اســت، 
کودکان امروز تنها افرادی هستند که با حجم وسیعی 
از اطلاعات مواجه اند و به همین دلیل در بسیاری از 
مواقع دچار سردرگمی اطلاعات شده و شاهد به  هم 

ریختگی حوزه روانی آنان می شویم.
این روانشــناس کودک در ادامه ضمن اشاره به نوع 
صحبت کردن کودکان امروزی، گفت: امروزه شاهد 
آن هستیم که کودکان حرف هایی را زده یا از کلماتی 
در صحبت های روز مرده خود استفاده کرده و مسائلی 
را عنوان می کننــد که در بســیاری از مواقع موجب 
شگفتی اطرافیانشان می شــود و در چنین شرایطی 
آنهــا گمان می کننــد این کودکان چقــدر باهوش تر 
از نســل های پیشــین خود هســتند در حالی که این 
مسئله فقط به دلیل حجم بالای اطلاعات دریافتی 

آنان است.
وی افــزود: والدین به علت آنکــه دچار توهم هوش 
در فرزنــدان خود شــده و از طــرف دیگر بــه منظور 
جبران نداشــته ها و عقده های دوران کودکی خود، 
فرزندانشان را به کلاسهای متعدد و تحمل فشارهایی 

بیش از حد توانشان مجبور می کنند.
وی در ادامه ضمن تاکید بر آنکــه این رفتارها باعث 
فاصلــه گرفتــن کــودکان از دوره کودکی می شــود 
عنــوان کــرد: در حــال حاضــر متاســفانه آنچه در 
جامعــه ما به شــدت در حــال افزایش بوده مســئله 
خودفراموشــی اســت؛ به طوری که افــراد از لحظه 
خود لذت نبرده و حتی کودکانشان را نیز برای جبران 
نداشته هایشان درگیر پروسه هایی سخت چون ثبت 

نام در کلاس های متعدد و... می کنند.
بیاتــی در ادامه تاکید کرد: متاســفانه کودکان امروز 
ماننــد عروســک های خیمه شــب بازی در دســت 
والدینشان هســتند که دائما در حال جبران نیازها و 
عقده های دوران کودکی والدین خود اند زیرا والدینی 
که خود در گذشته شــان چون بردگانی مطیع والدین 
و حرف گوش کن بــوده و نمی توانســتند ابراز وجود 
کنند امروز نیز که نقش های پدر و مادری را به عهده 
گرفته انــد نوع دیگــری از تحمیل را به کودکانشــان 

وارد می کنند.
وی افزود: در حال حاضر والدین کودکان را تبدیل به 
وسیله پز اجتماعی خود کرده اند و در چنین شرایطی 
با توجه به آنکــه این کودکان دائمــا در معرض انواع 
توجه قرار گرفته و به تمامی نیازهایشــان پاسخ داده 
می شود دچار خودبزرگ بینی کاذب شده و تصور می 
کنند بسیار توانمند و موفق هستند و با کمترین اراده 
می توانند به همه خواسته های خود برسند؛ این طرز 
تفکر باعث می شود در آینده با مشکلات زیادی مواجه 
شده و توانایی مقابله با واقعیتهای اجتماعی را نداشته 

و دچار گم گشتگی روانی شوند.

سلامت
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دروازه بان دوم تیم ملــی، زودتر از حد تصور، پا به راهی گذاشــته که فرجامش 
جز نابودی چیزی نیســت. بروز برخی رفتارها از سوی کســانی که انتظارش را 
نداریم، بیش از زشــتی آن عمل، بد و ناپسند می نماید. کردار ناپسند و ناهنجار 
وقتی از سوی افراد شاخص ســر بزند، اثرات تخریبی شدیدتری خواهد داشت 
و در دورنمای آن عمل می شــود کژرفتاری جوان ترهای خــام و بی تجربه را به 

وضوح دید.
این هفته یک دیدار عقب افتاده از هفته پنجم لیگ برتر برگزار شــد و تیم های 
اســتقلال و نفت تهران به دیدار هــم رفتند. این بازی فارغ از حساســیت ها و 
جذابیت هایش، یک نکته منفی داشــت که از دید خیلی ها پنهان ماند. علیرضا 
بیرانوند، دروازه بان جوان و آینده دار نفت که اکنون دروازه بان شماره دو تیم ملی 

است وقتی دید مقابل استقلال در ترکیب 
ثابت حضــور نــدارد و بایــد روی نیمکت 
بنشــیند، به اصطلاح شاکی شد و حاضر 
نشــد کنار وحید شیخ ویســی – دروازه بان 
دوم نفت – بدنــش را گرم کنــد. این رفتار 
غیر حرفه ای بیرانونــد منصوریان را بر آن 
داشت که نام او را از لیست 18 نفره هم خط 
بزند و گوهــری، دروازه بان امیدهای نفت 
را به جایش روی نیمکت بنشــاند. بیرانوند 
هم تا پایان بــازی از داخل رختکن بازی را 

دنبال کرد.
قبــل از این نمونه های متعــددی از آنچه 
»بازیکن ســالاری« نامیده می شــود، در 
فوتبال ایران دیده شده اما این یکی حاوی 
نکات برجسته دیگری است که قبح عمل 

بیرانوند را بیشتر می کند.
نکته اول، مذموم بودن ذات عملی است 
که دروازه بان جوان نفت انجام داده است. 
او که قرار است در آینده روزهای روشنی در 
فوتبال داشته باشد، از هم اکنون راهی را 
در پیش گرفتــه که نتیجه ای جز نابودی و 

محو شدن از صحنه ندارد.
تقریبــا تمام بازیکنان نامــداری که چنین 
رفتاری را انجــام داده انــد عاقبت به خیر 

نشــده اند مگر آنکه با فردی به عنوان مربی سروکار داشته اند که از روی ترس یا 
منفعت شخصی با رفتار زشت آن بازیکن کنار آمده  است.

علیرضا منصوریان تاکنون نشان داده که چنین رفتاری را برنمی تابد و علیه فاعل 
این فعل واکنش قهری و شدید بروز می دهد.

بــه گزارش ایســنا، نکتــه دوم این اســت کــه بازیکنی مثــل بیرانونــد خیلی 
زودتــر از آنچه تصور می شــد خــود را »بــزرگ تیم« تصــور کرده و بــاد به گلو 
انداخته اســت. ایــن بازیکن کــه خود بــه روند پیشــرفتش واقف اســت باید 
 بداند کــه هنوز بــرای ادعــای بزرگی کــردن خیلی وقــت مانده و فعــلا باید 

تلاش کند.
در همه جای دنیا کسانی منش مذموم بازیکن سالاری را پی گرفته اند که دست 

کم موفقیت بزرگی کسب کرده اند یا اسم و رسمی در دنیای فوتبال دارند. علیرضا 
بیرانوند فعلا دروازه بان دوم تیم ملی است و هنوز تا ستاره شدن و اسم و رسم دار 

شدن سال ها فاصله دارد.
مســئله ســوم اینکه بیرانوند نباید با انجام چنین رفتارهایی آینده خود را با خطر 
روبه رو کند. آینــده او در تیم ملی رقم می خورد؛ جایی کــه فردی مثل کارلوس 
کی روش حضور دارد. کی روش هم مثل منصوریان با بازیکن سالاری مخالف 

است.
علیرضا بیرانوند از هیچ به نفت رســید و از نفت به تیم ملی. او اگر از امروز چنین 
رفتار و کرداری داشته باشد، فردایی را در فوتبال ایران نخواهد داشت. او با این 

منش تنها خود را می آزارد و به خود آسیب می زند.

بیرانوند: از صحبت های منصوریان دلگیر شدم
علی بیرانوند دروازه بان نفت بعد از آنکه در لیست اصلی این تیم قرار نگرفت حاضر 
نشــد با دروازه بان اصلی تیم گرم کند و این مســئله در نهایت برای او حاشیه ساز 
شد. علی بیرانود در این خصوص توضیحاتی به سایت ورزش سه داده است. من 
در بازی دیروز مقابل اســتقلال هیچ کاری نکــردم نمی دانم چه اتفاقی افتاد که 
این قدر برایم حاشیه درست شــد. باور کنید بالای 50 بازی در نفت اتفاق افتاده 
که گلر ذخیره با من نیامده گرم کند. من نمی گویم بعد از آنکه شــنیدم در ترکیب 
اصلی نیستم ناراحت نشدم به هر حال هیچ بازیکنی از نیمکت نشینی خوشحال 
نمی  شود ولی هیچ عکس العملی نشان ندادم و زمانی که بازیکنان گرم می کردند 
آمدم و روی نیمکت نشستم و هیچ مشکلی نبود. من اصلا قهر نکردم که بخواهم 

مثلا در رختکن دری به تخته بکوبم یا شیشه ای بشکنم یا ورزشگاه را ترک کنم. 
من اصلا کاری نکرده بودم. در رختکن هم خیلی ساکت بودم.

به جان بچه ام قسم می خورم قهر نکردم
من به جان بچه ام قسم می خورم زمانی که در بازی دیروز گرم نکردم قهر نکرده 
بودم و هیچ قصد و غرضی نداشتم. کسی که من را بشناسد می داند که این کارها 
در ذات من نیســت. از هتل تا ورزشگاه آزادی زمانی که فهمیدم در ارنج نیستم 
خیلی ناراحت بودم حتی ســیدجلال به من گفت چرا نمی  آیی تمرین کنی؟ به 
او گفتم از لحاظ روحی روانی در شــرایط خوبی نیستم ولی هم مشکلی ندارم و 
می  روم روی نیمکت می نشینم. به هر حال این صلاحدید مربی است و من روی 
حرف آقای منصوریان حرف نمی زنم. آقای 
منصوریان 6 سال برای من زحمت کشیده 

و حالا من بازیکن تیم ملی شدم.

قصد نداشتم روحیه شیخ ویسی 
را خراب کنم

شما از من می  پرســید آیا اگر برعکس این 
قضیه صدق می کرد، من از اینکه دروازه بان 
اصلی تیــم با من گــرم نمی  کــرد ناراحت 
می  شــدم یا نه؟ در پاســخ باید بگویم اتفاقا 
زمانی که آقای گل محمدی سرمربی نفت 
بــود، در بــازی مقابل مس کرمــان چنین 
اتفاقی افتاد، گلر ما که فیکس بود از لیست 
خارج شد و من در آن بازی به عنوان بازیکن 
اصلی به زمین رفتم. گلر ما هم نیامد با من 
تمرین کند ولی من سعی کردم از این شانسی 
که به دست آوردم استفاده کنم و یادم می آید 
آن بازی را یک ـ صفر در دســتگردی بردیم 
بعد از آن آقای علیپور آمد از من تشکر کرد. 
من اصلا آدمی نیســتم که بخواهم روحیه 
شــیخ ویسی خراب شــود. اگر نفت نتیجه 

نگیرد، همه ما متضرر می  شویم.

از منصوریان دلگیر شدم
همان طور که گفتم من از نیمکت نشــینی ناراحت بودم و هیچ فوتبالیستی هم 
وجود ندارد که از نشســتن روی نیمکت خوشحال باشد ولی اصلا این ناراحتی 
خودم را به کسی بروز ندادم. حتی قبل از بازی که بچه ها حلقه اتحاد بستن من 
هم رفتم دستم را روی دست آن ها گذاشتم. اینکه بازی به من نرسید، صلاحدید 
مربی بود و از نیمکت نشینی هم ناراحت نیستم، بزرگ ترین ناراحتی من این است 
که چرا تمرین نکردن من تا این حد حاشیه ساز شد. مطمئنا در همه تیم ها چنین 
اتفاقی می افتد. مثلا در اســتقلال و پرسپولیس اگر یک چنین چیزی می شد، 
سریع مسئله را جمع می کردند ولی آقای منصوریان که همیشه حامی من است، 
بعد از بازی و در رختکن صحبت هایی کرد که من خیلی دلگیر شدم چون من نه 

به کسی بی احترامی کردم، نه با رفتار و قهرم به تیم ضربه زدم.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

علی صانعی که به تازگی به 
عنوان مدیر فنی تیم ملی 
فوتسال ایران انتخاب شده 
است، در مسابقات فوتسال 
زنان قهرمانی آسیا روی 
نیمکت تیم بانوان ایران 
می نشیند!

تیتر دو

درخواست توماس باخ 
برای دیدار با دکتر روحانی

 IOC رئیس کمیته ملی المپیک از ارسال نامه رئیس
به ریاست جمهوری اســلامی و درخواست ملاقات و 
دیدار حضوری با دکتر روحانی در حاشیه اجلاس مجمع 
عمومی سازمان ملل خبرداد. کیومرث هاشمی رئیس 
کمیته ملی المپیک در این باره گفت: رئیس جمهوری 
اسلامی ایران پنجشنبه دوم مهرماه به نیویورک سفر 
می کند تا ضمن شــرکت و ســخنرانی در هفتادمین 
مجمــع عمومی ســازمان ملل متحــد، دیدارهایی با 

روسای جمهور و مقامات سایر کشورها داشته باشد.
هاشــمی یادآور شــد: در همین خصــوص توماس 
باخ رئیــس کمیتــه بین المللی المپیــک )IOC(با 
ارســال نامه ای از دکتر حســن روحانی درخواســت 
کرد »درصورتی که برنامه فشــرده شما این امکان را 
فراهم می نماید، جلســه ای مشترک هم زمان با این 
رویداد داشــته باشــیم تا طی آن در خصوص توسعه 
ورزش ایران در ســطح بین المللی و همچنین ســایر 

موضوعات مورد نظر به تبادل نظر بپردازیم«.
وی ادامــه داد: بــاخ کــه به عنــوان رئیــس کمیته 
بین المللــی المپیک جایــگاه نماینــده و ناظر دائم 
ســازمان ملل را در اختیار دارد در این نامه خطاب به 
دکتر روحانی اعلام کرد »افتخار آن را خواهم داشت 
که به سخنرانی بسیار مهم شــما در مجمع عمومی 

سازمان ملل گوش فرا دهم«.
هاشــمی در پایان خاطر نشان کرد: با روی کار آمدن 
دولــت تدبیر و امیــد و افزایش تعاملات ســازنده در 
عرصــه بین الملــل و همچنیــن به نتیجه رســیدن 
مذاکرات 1+5 ، گفت وگوها و رایزنی های کشــورها 
و مقامــات مختلف بــرای دیدار با مقامــات بلندپایه 
کشورمان افزایش یافته که در همین راستا بالاترین 
مقــام ورزش جهان نیز خواســتار ملاقــات با رئیس 

جمهوری اسلامی ایران گردید.

ونگر: می توانستم مارسیال 
را بخرم

ســرمربی توپچی ها درباره دلایل نخریدن بازیکن تازه 
وارد منچستریونایتد گفته است. سرمربی آرسنال این بار 
مدعی شده که مارسیال در رادارش بوده و او را نخریده 
است. آرسن ونگر مدعی است که بسیاری از بازیکنان 
بزرگ دنیا مانند زلاتان، رونالدو و یایا توره کسانی بودند 
که زمانی او می خواسته آن ها را برای آرسنال بخرد. اما 
یکی از بازیکنانی که ســرمربی فرانســوی  اخیرا به آن 
اشاره کرده و گفته که می خواسته او را بخرد ستاره جدید 
یونایتد، آنتونی مارسیال بوده است. بازیکن 19ساله ای 
که با تیری آنری آرســنال مقایسه می شود و در دو بازی 
اولش برای یونایتد ۳ گل زده است. ونگر مدعی شده که 
از زمانی که بازیکن اسبق موناکو سن پایین تری داشته 
او را زیر نظر داشــته و زیر بار خریدنش  نرفته است: »از 
زمانی که بچه بود او را می شناختیم. اما او بیشتر شبیه به 
یک وینگر است. با شما موافقم، او یک استعداد بی نظیر 
است. اما در پستی بازی می کند که ما بازیکنانی مانند 
چمبرلین، ســانچس و کمپبل را داریم. این ها همه در 

پستی  هستند که مارسیال می تواند بازی کند«.

فرگوسن: کی روش باید 
جانشین من می شد

کتاب جدید سرالکس فرگوسن با نام رهبری که امروز 
وارد بازار می شــود ابعاد جدیدی از دوران مربیگری  او 
را نشــان دهد. ســرالکس در کتاب جدیدش همانند 
کتاب شــرح حال خود بار دیگر به تمجید از کارلوس 
کی روش، دستیار ســابقش و سرمربی فعلی تیم ملی 
ایران پرداخته است. نشریه گاردین انگلیس با استناد 
به کتاب جدید فرگوســن نوشت: »تحسین فرگوسن 
از کی روش پرتغالی که در دو مقطع به عنوان دستیار او 
در منچستریونایتد )2002 تا 200۳ و 200۴ تا 2008( 
فعالیت کرد، آشکار اســت. بازیکنانی که به تمرینات 
ســخت کی روش معترض بودند و اعتقاد داشتند این 
تمرینات باید ســبک تر شــود، اعتبــار و نمایش خود 
در دیدار مقابل بارســلونا در مرحلــه نیمه نهایی لیگ 
قهرمانان اروپا 2008 را مدیون تمرینات مشقت بار این 
مربی پرتغالی بودند، مربی ای که فرگوسن می خواست 
کاندیدای جانشینی او باشــد. در دو قسمت مجزای 
کتاب، فرگوسن گفته کی روش می توانست جانشین او 
در منچستریونایتد باشد ولی کارلوس تصمیم گرفت به 
رئال مادرید برود و پس از آن هم هدایت تیم ملی فوتبال 
پرتغال را برعهده گرفت«. گاردین البته از این تصمیمات 

به عنوان فاجعه یاد کرده است.

راموس به سن مامس نمی رود
ســرمربی رئال تائید کرد که ســرخیو راموس در دیدار 
با بیلبائو غایب اســت. ســرخیو رامــوس در تمرینات 
امروز)سه شــنبه( رئــال مادریــد غایب بــود و بازی با 
اتلتیک بیلبائو را از دست می دهد. مدافع 29ساله رئال 
در دیداری که تیمش ۴ بر صفــر در رقابت های لیگ 
قهرمانان شاختار دونتسک را شکست داد مصدوم شد 
و آزمایشات پزشکی نشان داد که کتف او در رفته است. 
پیش از این گزارشات حاکی از آن بودند که راموس به 
بازی با بیلبائو می رســد، اما رافا بنیتس تائید کرده که 
این طور نیســت. رافا بنیتس در توییترش هم نوشت: 
»امروز صبح با سرخیو راموس صحبت کردم و او خیلی 
مطمئن نبود. قرار نیست او در سن مامس باشد«. ملی 
پوش  اسپانیایی به تازگی به تمرینات رئال بازگشته است 
و در روزهای اخیر تنها تمرین کرده است. راموس یکی 
از ۳ بازیکن مادرید بود که در بازی با شاختار آسیب دید. 
به غیــر  از او بیل و واران هم در بــازی لیگ قهرمانان 

آسیب دیدند.

مردی از جنس اعتراض
منصور قنبرزاده این روزها حســابی معترض اســت. مدیرعامل تیم نفت تهران که 
تیمش جام باشــگاه های آســیا را از دست داده و در قعر جدول لیگ حضور دارد از 
جفاهای صورت گرفته به این تیم شــکایت دارد. او چندی پیش از نمایندگان شهر 
تهران انتقاد کرده بود که هیچ مســئولیتی در قبال تنها تیم شهرشــان که در جام 
باشگاه های آسیا باقی مانده و حذف نشده ندارند. او به مقایسه عملکرد نمایندگان 
شــهرهای دیگر در قبال تیم هایشان با عملکرد نمایندگان مردم تهران پرداخته که 

گویا اصلا از وجــود چنین تیمی خبر ندارند. بعدها وقتی 
بازی نفت برابر الاهلی با جفای صدا و سیما از شبکه 

سه پخش نشد بار دیگر او به انتقاد از مدیران صدا 
و سیما پرداخت و تلویزیون را یار اخراجی تیم نفت 
خواند. حالا او به نــاداوری صورت گرفته در بازی 

نفت و اســتقلال اعتــراض دارد. او می گوید چطور 
ناداوری در حق تیمی مثل پرسپولیس کار را به مجلس 

می کشاند اما کسی برای تیم های مثل نفت حساسیت 
به خرج نمی دهد.

 شورش پسر آرام نفت
  بیرانوند در مسیر بدفرجام

بیست و هشتمین دوره رقابت های بسکتبال قهرمانی آسیا 
و کسب سهمیه المپیک ریو از فردا چهارشنبه آغاز می شود 
و ملی پوشــان ایران در نخســتین گام خود به مصاف ژاپن 
می روند؛ آسمان خراش های بسکتبال ایران به عنوان مدافع 
عنوان قهرمانی گام به این دوره از مسابقات می گذارند و عزم 

خود را جزم کرده اند تا سهمیه المپیک سی و یکم را بگیرند.
دوازده آســمان خراش ایران در کنار هم جمع شــده اند و از 
فردا نبرد در راه رقابت های قهرمانی آسیا را برای رسیدن به 
المپیک ریو آغاز کنند. بیست و هشتمین دوره از رقابت های 
قهرمانی آسیا برای ایران از فردا با نبرد برابر ژاپن آغاز می شود 
و شاگردان دیرک باوئرمان که مدافع عنوان قهرمانی هستند 
به مصاف این حریف شرقی می روند. ایران در شرایطی گام در 
این رویداد بزرگ ورزشی می گذارد که به دنبال دفاع از عنوان 
قهرمانی و گرفتن چهارمین مدال طلایش در آسیاســت؛ 
مدال طلایی با چاشنی سهمیه المپیک. چهار سال پیش 
همین روزها بود که ملی پوشان ایران همه تیم های آسیایی را 
یکی پس از دیگری شکست می دادند و حریف می طلبیدند، 
اما در مرحله یک چهارم پایانی برابر اردن غافلگیر شدند و با 
قبول شکســت از رســیدن به جمع چهار تیم برتر قاره کهن 

بازماندند؛ سهمیه المپیک لندن هم از دست رفت.
تیم ملی بسکتبال ایران در گروه A مسابقات با ژاپن، هند و 

مالزی هم گروه است. اولین دیدار نیز برابر ژاپن برگزار می شود 
که اصلی ترین حریف در مرحله مقدماتی محسوب می شود. 
همیشه نخستین مسابقه برای ایران شرایط خاصی داشته و به 
همین دلیل می توان گفت مهم ترین رقابت تیم ملی در مرحله 
مقدماتی نیز همین پیکار برابر ژاپن است. مهدی کامرانی، 
حامد آفاق، صمد نیکخواه بهرامی، اوشــین ســاهاکیان، 
حامد حدادی، اصغر کاردوســت، سجاد مشــایخی، جواد 
داوری،  ســعید داورپناه، بهنام یخچالی، محمد جمشیدی 
و محمد حسن زاده 12 بازیکن تیم ملی در این دوره هستند. 
تیم ملی بسکتبال ایران نسبت به دوره گذشته تنها دو تغییر 
داشته که محمد حسن زاده و ســعید داورپناه به جای روزبه 
ارغوان و آرن داوودی وارد تیم شــده اند. ایران، چین، چین 
تایپه، هنگ کنگ، هند، ژاپن، اردن، قزاقستان، کره جنوبی، 
لبنان، فیلیپین، قطر، کویت، فلسطین، مالزی و سنگاپور 16 
تیم حاضر در این دوره از مســابقات هستند که در چهار گروه 
به مصاف هــم می روند. ایران، ژاپن، مالــزی و هند در گروه 
نخست جا گرفته اند، تیم های فیلیپین، فلسطین، کویت و 
هنگ کنگ در گروه دوم قرار دارند، در گروه ســوم تیم های 
کره جنوبی، اردن، سنگاپور و چین باهم پیکار می کنند و در 
گروه چهارم نیز تیم های چین تایپه، لبنان، قطر و قزاقستان 

به مصاف هم خواهند رفت.

حریفان ایران در مرحله مقدماتی:
ژاپن: ژاپن را نباید دســت کم گرفت. در سال های گذشته 
این تیم تلاش زیادی داشــته تا بتواند در بسکتبال آسیا به 
جایگاهی برســد؛ این تیم ناموفق بوده اما به هر حال تیمی 
است که از سبک بسکتبال ســرعتی شرق بهره می برد و با 
اســتفاده از بازیکنان شوت زنش ســعی دارد دفاع حریفان 
را آزار دهــد. دیدار برابــر ژاپن به این دلیــل اهمیت دارد که 
مسابقه نخست همیشه برای تیم ملی ایران شرایط خاصی 
داشته است. گام نخست را محکم برداشتن می تواند سکوی 

پرتاب خوبی برای آسمان خراش ها در ابتدای راه باشد.
هند: هندی ها در بازی های آسیایی اینچئون یک شگفتی 
ساختند و آن پیروزی برابر چین بود. این تیم از نظر فیزیکی 
شرایط خوبی دارد اما از نظر فنی هنوز از سطح اول آسیا دور 
اســت و زمان می خواهد تا بتواند برابر مدعیان حرفی برای 

گفتن داشته باشد.
مالزی: بســکتبال مالزی روند رو به رشــدی داشــته اما 
همانند هند با سطح اول قاره فاصله دارد. سبک بسکتبال 
این کشــور همانند همســایه های شــرقی اش ســرعتی و 
اســتفاده از ضدحمله  اســت. بازیکنان این تیــم بر محور 
شوت های پیرامونی کار می کنند و سعی دارند با استفاده از 

شوت زن های خود از خط دفاعی حریف عبور کنند.

آسمان خراش های بسکتبال در مسیر ریو

ورزش
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فارسی را پاس بداریم

خودزنی  /  محیط زیست
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باشد آن روز که آن فتنه به ما باز آید
لیک از آنگونه که او رفت، کجا باز آید؟

رفت و باز آمدنش تا به قیامت نَبُود
ای قیامت! تو بیا زود که تا باز آید...

)امیرخسرو دهلوی، قرن هفتم، غزلیات(

برو بابا! تو هم حال داری
»دیروز در نشست مطبوعاتی خبرگزاری ها صحبت از حل شدن 70 در صد اختلاف ها و باقی ماندن 
۳0 درصد از موارد می گویند اما این اختلاف ها که باید تا ۴8 ساعت آینده و یا با زمزمه های که شنیده 

می شود تا 72 ساعت آینده مشخص شود بر سر چیست؟«
آنچــه خواندید متنی اســت از خانم محترمی که عضو شــورای ســردبیری یکــی از محترم ترین 
خبرگزاری های ایران اســت. آنچه خواندید بخشی از یک یادداشــت 5۴2 کلمه ای است که پس 
از خواندن آن مجبور به چند ســاعت سکوت، سپس نیم ســاعت گریه و در نهایت خوردن دو عدد 

استامینوفن کدئین شدم تا مگر آبی باشد بر آتش سردردم. 
 شــاید این چند خطی که در آغاز این نوشــته آورده ام چندان هم غلط به نظر نرســد اما وقتی به این 
نکته می اندیشم که همین چند خط با همین غلط های نه چندان فاحش! حاصل ترواش قلم یک 
»سردبیر« است دیگر نمی توانم آرام و قرار بگیرم و به این نتیجه می رسم که واقعا اوضاع ما وخیم تر 

از آن است که خود گمان می بریم. 

کوتاه بودن جمله در زبان فارسی، به درست بودن جمله کمک می رساند. یعنی اگر فاصله نهاد و گزاره 
)فاعل و فعل، مسندالیه و مسند( کم باشد، جملات سرراست تری خواهیم داشت و ضریب خطا در 
نوشته ما پایین می آید. مسأله جدی تر اما، این است که آیا ما می دانیم نهاد چیست و گزاره کدام است 
و هر نهادی چه گزاره ای می خواهد؟ اگر ندانیم دیگر کوتاه کردن جمله هم به دادمان نخواهد رسید. 
یکبار دیگر بخشــی از نوشــته فوق الذکر را ملاحظه بفرمایید: »...صحبت از حل شدن 70 درصد 

اختلاف ها و باقی ماندن ۳0 درصد از موارد می گویند«. 
نویســنده محترم میان دو جزء فعل مرکب فاصله انداخته و علاوه بر آن جزء اول فعل مرکب را هم 
غلط به کار به برده است. چرا؟ به این دلیل که جزء اول فعل مرکب را نهاد جمله انگاشته و خب طبیعی 

است که اگر خشت اول یک جمله را کج بگذاریم ناگزیریم تا ثریا کج برویم. 
فعل مرکب و البته غلط این جمله که نویسنده محترم دو جزء آن را از هم جدا کرده »صحبت می گویند« 
است. درست آن بود که نویسنده مثلا از فعل »سخن می گویند« استفاده کند بدون آنکه یک جزء آن را 

در آغاز جمله بگذارد و جزء دیگر را در انتهای جمله قرار دهد. حالا باید ببینیم وقتی می گوییم »دیروز 
در نشست مطبوعاتی خبرگزاری ها...« منظورمان دقیقا چیست؟ می خواهیم بگوییم خبرگزاری ها 
همه در یک نشست مطبوعاتی شــرکت کرده اند و همگی آنها درباره مسأله هسته ای ایران موضع 
مشابه داشته اند؟ حتی یک دانش آموز مقطع متوسطه در یک روستای دورافتاده هم می داند که مثلا 
موضع خبرگزاری فارس درباره مسائل هسته ای، هیچ نسبتی با موضع پایگاه خبری انتخاب ندارد و...
سرتان را درد نیاورم. عجالتا شما را با شکل اصلاح شده آن دو خط وامی گذارم: »در یکی دو روز اخیر 
منابع خبری معتبر از حل شدن 70 درصد اختلاف ها سخن می گویند، اما هنوز به روشنی معلوم نیست 
۳0 درصد اختلافات باقی مانده بر سر چیست؟ اختلافاتی که باید تا ۴8 ساعت آینده یا با زمزمه هایی 

که شنیده می شود تا 72 ساعت آینده تکلیفشان معلوم شود!«
باور بفرمایید حتی اگر با نهایت خیرخواهی و احترام این غلط ها را به شخص نویسنده گوشزد کنیم، 

با خونسردی زایدالوصفی به ما لبخند خواهد زد و خواهد گفت: برو بابا! تو هم حال داری ها!!!

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

چه کسی آتش جنگ را برافروخت؟ 
خاطرات یک سرهنگ دورة پهلوی از جنگ تحمیلی تجدید چاپ شد

 مرور برخی ســطرهای کتاب »شــب های بی مهتاب« خاطرات اســیر آزادشــده ایرانی، سرهنگ 
شــهاب الدین شهبازی پاسخ بعضی پرســش های ما را درباره جنگ تحمیلی ارائه می دهد. محسن 
کاظمی، دبیر انجمن تاریخ شفاهی ایران با نگاهی موشکافانه به سراغ تاریخ جنگ از دریچه نگاه افسر 
سابق دوره پهلوی رفته که در جنگ با انگیزه وطن خواهی در مقابل دشمنان ایران ایستادگی کرده است. 
درباره جنگ تحمیلی پرسش های بسیاری مطرح شده که تنها با کاوش میان اسناد تاریخ جنگ قابل 
دریافت است. گاهی زمزمه هایی شنیده می شود مبنی بر اینکه چه کسی آغازگر جنگ بود؟ چگونه یک 
کشور همسایه به مرزهای ما یورش برد؟ پاسخ برخی از این پرسش ها در میان سطرهای دست نوشته ها 

و خاطرات رزمندگانی که امروز مظلومانه در گوشه ای از این خاک پرگهر می زیند، قابل مطالعه است.
یکی از منابعی که می تواند ما را به برخی پرســش هایمان برســاند، کتاب »شــب های بی مهتاب« 
خاطرات اسیر آزادشده ایرانی، سرهنگ شهاب الدین شهبازی است که به کوشش محسن کاظمی 
تدوین شده است. این کتاب تاکنون چند بار تجدید چاپ شده، اما دلیل ما براي معرفي این کتاب نه 
چاپ های مکرر آن، بلکه راوی کتاب، یعنی شهبازی است که در زمان پهلوی دوم در دستگاه نظامی 
وقت خدمت کرده است. مرور آغاز جنگ از دریچه نگاه این نظامی کهنه کار قابل تامل است. شرایط 
کشور در دوره ای که هنوز زمانی زیادی از پیروزی انقلاب نمی گذشت، چندان باثابت نبود و مسئولان 
برای تصمیم گیری با هم هماهنگ نبودند. شهبازی درباره گزارش های استمداد کمک و نیرو آورده 
اســت: »در تیر 1۳59 گزارش دادم که عراقی ها حدود سه لشکر زرهی و پیاده در فاصله سه یا چهار 
کیلومتری از مرز برای حمله به ایران متمرکز کرده اند و ما به نیروی کمکی نیاز داریم. دستور بدهید از 
لشکر 92 اهواز به کمک ما بیایند. ما در گزارش ها اصرار می کردیم که باید به تعداد عراقی ها،  در مرز 
آرایش نظامی بگیریم. ما با جدیت و دلســوزی، اطلاعات را جمع آوری کرده برای مسئولان مافوق 

می فرســتادیم. در آخرین روزها، هر روز یکی دو گزارش 
ارســال می کردیم. این وضع نابسامان تا مرداد ماه ادامه 
داشت...« تورق صفحات کتاب »شب های بی مهتاب« 
در تابســتانی که عراق آشــکارا مرزهای ایرانی را تهدید 
می کرد، منعکس کننده جزئیات تهاجم طلبی آنهاست. 
از طرفی گزارش ها و درخواست های کمک از مسئولان 

بی جواب مانده بود.
۳1 شــهریور ســال 59، تاریخی اســت که کمتر ایرانی 
میهن دوســتی آن را فراموش می کند. روزی که جنگی 
خونیــن و نابرابر در جنوب ایران آغاز شــد. حکایت راوی 
کتاب »شب بی مهتاب« از این روز، حکایت تلخ و دردناکی 
اســت. در برخی از سطور خاطرات این آزاده می خوانیم: 
»پس از آن همه گزارش، درخواســت و هشدار؛ تنها ۴8 
ساعت قبل از شروع جنگ فراگیر و تحمیلی عراق علیه 
ایران، به نیروهای رزمی و نظامی آماده باش دادند و ما به 
وضعیت آماده باش کامل در مراکز خدمتی مان در هویزه و 

سوسنگرد درآمدیم. حمله گسترده عراق به ایران در ۳1 شهریور 1۳59 آغاز شد. ابتدا گزارش از »فکه« 
به ما رسید که پاسگاه فکه سقوط کرد و عراقی ها در حال پیشروی درون خاک ایران هستند و پی درپی 
خبر سقوط پاسگاه ها می رسید. فرمانده ناحیه خوزستان )سرهنگ فروزان( در محل استقرار هنگ 
سخنرانی کرد و نحوه حمله عراقی ها را برای ما شرح داد و گفت: »حمله معنی اش این است که چهار 
تا لشکر از پایین حمله می کنند و بالا می آیند،  از آسمان سی ـ چهل فروند هواپیما منطقه را می کوبند. 

اینها علائم حمله است و شما الان باید با هر آنچه که در توان دارید،  آماده رزم و دفاع باشید...«

که عشق - ماه بلند من - ورای دست رسیدن بود...
حســین منزوی غزل ســرای نامدار معاصــر یکم مهر 
ســال 1۳25 در زنجــان زاده شــد. نخســتین دفتــر 
شــعرش با عنوان »حنجره زخمی تغزل« سال 1۳50 
با همکاری انتشــارات بامــداد به چاپ رســید و با این 
مجموعــه به عنوان بهترین شــاعر جوان جایزه شــعر 
فروغ برگزیده شــد. منزوی به عاشقانه ســرایی مشهور 
اســت. اما آنچــه عاشــقانه های او را از ســروده های 
دیگران جــدا می کنــد نگاه ویــژه او به زبان در شــعر 

اســت. منزوی دریچه ای تازه به روی غزل معاصر فارســی گشــود و عناصر شــعر نو فارسی را 
به غزل راه داد. او توانســت غزل فارســی را از زبان کهنه ای که به آن دچار شــده بود برهاند. 
منزوی بنیان گذار غزل مدرن فارســی اســت و در این راه شــاعران جوان بسیاری از او پیروی 
کردند. عشــق مضمون اصلی و محوری تمام ســروده های اوســت. از جملــه آثارش می توان 
به این نام ها اشــاره کرد: با عشــق در حوالی فاجعه، از شــوکران و شــکر، از کهربا و کافور، با 
 عشــق تاب می آورم، به همین ســادگی و... حسین منزوی شــانزدهم اردیبهشت سال 1۳8۳ 

درگذشت.
شــاید اغلب ما این غزل را شــنیده باشــیم اما ندانیم ســراینده اش حســین منزوی اســت: خیال 
خــام پلنــگ من به ســوی ماه جهیــدن بــود/ و مــاه را ز بلندایــش بــه روی خاک کشــیدن بود/ 
پلنــگ مــن - دل مغــرورم - پریــد و پنجه بــه خالی زد/ که عشــق - مــاه بلند من - ورای دســت 
 رســیدن بود/ من و تــو آن دو خطیم آری موازیــان به ناچاری/ که هــر دو باورمان زآغــاز به یکدگر 

نرسیدن بود...

مرگ مهاجران در آب های خلیج فارس
آرش خوزســتانی  - چنــد هفته پیــش خبر را خوانــدم و از همــان اول تشــخیص دادم مقصر 
تصادف کیســت. لازم نبود آدم فکر کنــد. تابلو بود به جان خودم. بر و بچه ها خیلی حالشــان گرفته 
بود و اعصابشــان به هم ریخته بود. کفرم را بالا آورده بودند. هرچه ســعی می کردم توجیهشان کنم 
فایده نداشــت که نداشــت. حالا ماجرا از چه قرار بوده؟ برایتان عین خبر را به نقــل از پایگاه خبری 
دیده بان محیط زیســت و حیات وحش ایران می نویســم: »چند روز پیش لاشــه یــک نهنگ براید 
)balaenoptera edeni( در ســواحل شهرستان دیّر از توابع استان بوشهر مشاهده شد و با کمک 

شناورهای اداره بنادر و دریانوردی به ساحل آورده شد.
رئیس اداره محیط زیســت شهرســتان دیّر در این باره گفت: لاشه نهنگ توسط کارشناسان محیط 
زیست بیومتری، بررسی و نمونه برداری گردید که نتایج بررسی ها نشان می داد نهنگ پس از برخورد 

با یک کشتی بزرگ تلف شده است.
عبدالله نجفی اظهار داشت: طول این نهنگ 1۳ متر و ۳0 سانتیمتر و وزن آن معادل 8 تن بوده است«.

خب؟ شــما چه می گویید؟ وجدانا تقصیر نهنگ نبوده؟ نباید عقلش می رسید که سر راه کشتی قرار 
نگیرد؟ انتظار داشتید کشتی نهنگ را تشخیص بدهد و از سر راهش برود کنار؟ به کشتی چه مربوط 
که نهنگ توی دریا زندگی می کند؟ این مشکل نهنگ است نه کشتی. نهنگ ها باید با دیدن کشتی 
مثل بچه آدم سرشــان را بیندازند پایین و راهشان را کج کنند به ســمت دیگری تا از این به بعد از این 
تصادف ها رخ ندهد. حالا خدا کند کشتی ای که نهنگ با آن برخورد کرده آسیب ندیده باشد. بالاخره 
این کشتی ها ـ اعم از باری و تجاری و نظامی و ...ـ سرمایه های ملی ما به شمار می روند و حیف است 

آسیب ببینند. 
همه این حرف ها را برای همکاران محیط زیســتی ام زدم اما افاقه نکرد. تازه محض یادآوری بهشان 
گفتم از این اتفاقات در همه جای دنیا می افتد و در همین سواحل جنوب خودمان هم قبلا پیش آمده. 
یادشان آوردم که همین پارسال لاشه یک نهنگ بی توجه! را در ساحل عسلویه پیدا کردند و رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست شهرستان عسلویه در این باره توضیح داد: »علت مرگ این نهنگ هنوز مشخص 
نیست اما به طور معمول براساس برخورد با شیء سخت از جمله پروانه شناورهای غول پیکر نفتکش این 
حوادث پیش می آید. در سال های گذشته نیز لاشه نهنگ در شهرستان های عسلویه و کنگان به گل 
نشسته است«. این خبر را که یادآوری کردم نمی  دانم چرا همکارانم عصبانی تر شدند و انگار داغشان 
تازه شده باشد با شور و حرارت از این حرف زدند که نهنگ براید از نژاد گرمسیری و از گونه های نادر است 

و زمستا ن ها برای تامین غذایش به آب های گرم حوزه خلیج فارس مهاجرت می کند. 
من هم راستش دیگر حوصله ام از حرف هایشان سر رفته بود. توی دلم می گفتم: یک نهنگ ناقابل 
ارزش این همه حرص خوردن دارد؟ می خواســت به آب های خلیج فــارس مهاجرت نکند. مگر ما 
برایش دعوت نامه فرســتاده بودیم که حتما بیا. خودش آمده، خودش به کشــتی بی توجهی کرده. 

خونش هم پای خودش است. خلاص.

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

»مشق شب« کیارستمی در شبکه مستند
شــبکه مستند سیما در دومین قســمت از مجموعه 
»گنجینه« مستند »مشق شب« به کارگردانی عباس 
کیارستمی را برای پخش در نظر گرفته است. پخش 
برنامه »گنجینه« از هفته گذشــته آغاز شــده است. 
در همکاری با مرکز آرشــیو ســازمان صداوســیما، 
مســتندهای برگزیــده دهه هــای ۴0، 50 و 60 از 
مستندســازان برتر ایران برای پخــش در این برنامه 
انتخاب شــده و مراحل مرمت این آثار در حال انجام 

است. برخی از این مستندها تا به حال از تلویزیون پخش نشده اند و در قالب »گنجینه« با اجرای 
پریوش نظریه برای نخستین بار روی آنتن می روند. بخش ابتدایی هر قسمت از برنامه مربوط به 
معرفی کوتاهی درباره آثار و مستندسازان است و این بخش هر بار در یکی از کافه کتاب های شهر 
تهران ضبط می شود. عوامل این برنامه برای ضبط قسمت دوم به کافه کتاب اکباتان رفته اند. 
مستندی که این هفته پخش می شــود »مشق شب« ساخته عباس کیارستمی محصول سال 
1۳67 است. این فیلم تحقیقی مصور درباره تکالیف شب بچه ها است. فیلم از زبان خود بچه ها 
به طرح این موضوع می پردازد.  کیارستمی علاوه بر کارگردانی، نویسندگی این اثر را نیز برعهده 
دارد و از جملــه بازیگران آن می توان به بابک احمدپور، فرهنگ اخوان و محمدرضا نعمت زاده 
اشاره کرد. »گنجینه« به مناسبت آغاز ماه مهر این مستند را انتخاب کرده است و »مشق شب« 
چهارشــنبه اول مهر در 70 دقیقه روی آنتن می رود. این برنامه به تهیه کنندگی زهرا کشاورزی 
هر هفته چهارشنبه ها ساعت 21 با اجرای پریوش نظریه از شبکه مستند سیما پخش می شود. 

جایزه بزرگ صلح به حسن روحانی تقدیم شد 
آییــن اختتامیه ســومین جشــنواره بزرگ هنــر برای 
صلح، عصر دوشنبه ۳0 شــهریور ماه در سالن خلیج 
فارس فرهنگســرای نیاروان با حضور علی مرادخانی 
معاون هنری وزیر ارشــاد، مجید ملانوروزی مدیرکل 
مرکــز هنرهای تجســمی، علی ترابــی مدیر انجمن 
موسیقی، علیرضا مشایخی پیشکسوت هنر موسیقی، 
عباس سجادی مدیر فرهنگســرای نیاوران، محمد 
درویش مدیر کل مشــارکت مردمی ســازمان محیط 

زیست، سعیده قدس بنیان گذار موسســه محک، حجت الاسلام محمدعلی زم ریاست شورای 
سیاست گذاری جشنواره، فریدون فربد دبیر جشنواره، بابک توتونچی دبیرکل سازمان غیردولتی 
مکتب حرمت حیات و جمعی از هنرمندان و علاقه مندان برگزار شد. فریدون فربد دبیر این جشنواره 
در سخنانی اظهار کرد: در این جشنواره 60 اثر نقاشی، ۴2 عکس، 2۴ مجسمه و چیدمان، ۳7 پوستر 
و اثر گرافیکی به نمایش درآمد. همچنین 12 اثر از نقاشــی کودکان با همکاری موسســه محک، 
انجمن حمایت از حقوق کودکان و پیش دبستانی ویستا و در بخش موسیقی 7 مجوز اجرا دریافت 
کردیم که متاسفانه این اجرا ها برگزار نشد. در پایان این مراسم چهار نشان عالی صلح به جلال ستاری 
اسطوره شناس و اندیشمند معاصر برای اعتلای فرهنگ، علیرضا مشایخی آهنگساز پیشکسوت 
برای اعتلای موســیقی، سعیده قدس نویسنده و نیکوکار برای فعالیت  خیرخواهانه و در   نهایت به 
حسن روحانی رئیس جمهور ایران برای گسترش فرهنگ گفت وگو اهدا شد. در این مراسم همچنین 

حجت الاسلام زم، سعید قدس، محمد درویش و بابک توتونچی سخن گفتند. 

شب های بی مهتاب
خاطرات سرهنگ شهاب الدین 
شهبازی
 گردآوری: محسن کاظمی
 انتشارات سوره مهر
 شمارگان: ۲ هزار و ۲۰۰ نسخه
قیمت: ۲5 هزار تومان
 ۲5۱ صفحه

جنگ در یمن ادامه دارد... بأَِيِّ ذَنبٍ قُتلِتَْ...


